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AKTUÁLNÍ INFORMACE:
Obce budou již posedmnácté
soutěžit o titul Vesnice roku.

České, moravské a slezské obce mohou
i letos poměřit své síly v soutěži Vesnice ro-
ku 2011. Vyhlášení již 17. ročníku klání se
uskutečnilo 1. března v Praze na 35. Dni ma-
lých obcí. Zájemci mohou podávat přihlášky
do 29. dubna. Cílem soutěže je vyzdvihnout
a podpořit aktivity obcí, jejich představitelů
a obyvatel, kteří se snaží nejen zvelebovat
a zkrášlovat své okolí, ale také rozvíjejí místní
tradice a zapojují se do společenského života
v obci. Soutěže se mohou zúčastnit obce ves-
nického charakteru, které mají maximálně
6 300 obyvatel a které mají zpracovaný vlast-
ní strategický dokument zabývající se rozvo-
jem obce, program obnovy vesnice nebo pro-
gram rozvoje svého územního obvodu.

Více informací na stranách 3–4

ROZHOVOR:
MAS by měly hýbat životem
na venkově, říká předseda

Předsedou Národní sítě místních akčních
skupin bude i v následujících dvou letech
František Winter. Předseda MAS Horní Po-
moraví obhájil 17. března na valné hroma-
dě NS MAS ČR ve Křtinách na jižní Moravě
již podruhé mandát předsedy sítě všech
„MASek“. „Už máme 126 členských regio-
nů, což je opravdu dost. Když vezmeme
v potaz, že je 112 vybraných v evropském
programu LEADER, tak už z tohoto počtu je
zřejmé a patrné, že jsou mezi členy Národ-
ní sítě i nepodpořené MAS. Pro tyto regiony
chceme připravit ve spolupráci s minister-
stvem zemědělství a SZIF nový program
„osvojování zkušeností“, na který, doufám,
získáme také finanční prostředky.

Rozhovor si můžete přečíst na str. 13–15

TÉMA:
Národní síť MAS schválila
nový sedmibodový plán

Národní síť MAS delegovala na valné hro-
madě 17. března nový třináctičlenný výbor
ze zástupců krajů a kromě předsedy zvolila
i čtyři místopředsedy, kteří budou „velet“
jednotlivým pracovním skupinám. Primárním
úkolem pro rok 2011 je profesionalizace sítě
a propagace metody LEADER pro širokou ve-
řejnost i zástupce na rozhodovacích pozicích
ve veřejné správě. NS MAS má sedmibodo-
vý plán: 1) Snižování administrativní zátěže
žadatelů v PRV; 2) Podpora částečně podpo-
řených a nepodpořených MAS; 3) Podpora
spolupráce krajů s MAS; 4) Budoucnost MAS
po roce 2013; 5) Uplatňování metody LEA-
DER v dalších tematických směrech; 6) Ne-
zaměstnanost; 7) Posílení pozice NS MAS.

Více informací od str. 5

TA R

VYHLÁŠENÍ VESNICE ROKU 2011. Partneři na Dni malých obcí v Praze vyhlásili nový ročník soutěže Vesnice roku 2011. Na snímku zle-
va Juraj Chmiel – 1. náměstek ministra zemědělství, Oldřich Vlasák – předseda Svazu měst a obcí, Eduard Kavala – předseda Spolku pro ob
novu venkova a Michal Janeba – náměstek ministra pro místní rozvoj. V pozadí tajemnice soutěže Miroslava Tichá z MMR. Foto: TSu
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Starostové z celé republiky se 1. března sešli v Praze na 35. Dni malých obcí. Předse-
da Spolku pro obnovu venkova ČR Eduard Kavala zde slavnostně vyhlásil již 17. ročník
soutěže Vesnice roku v Programu obnovy venkova. Podmínky soutěže stvrdili svými pod-
pisy kromě Kavaly také ministr pro místní rozvoj Kamil Jankovský (na DMO zastupovaný
M. Janebou), předseda Svazu měst a obcí Oldřich Vlasák a ministr zemědělství Ivan Fuksa
(na DMO zastupovaný J. Chmielem).

(Více o soutěži naleznete na dalších stranách a na www.vesniceroku.cz) šum

Pozvánka na dubnovou schůzi SPOV
která se koná 5. 4. 2011 od 9.00 hodin v Černínském salonku místnost č. 122
v Senátu Parlamentu ČR (recepce Kolovratský palác).

Program:
1. 09.00–09.30 Kontrola usnesení
2. 09.30–11.15 Změny v institutu veřejně prospěšných prací
3. 11.00–12.00 Příprava semináře „Stav přípravy nového rozpočtového určení daní“
4. 11.45–12.30 Různé

Na Dnu malých obcí v Praze představili aktivity ministerstva zemědělství a Programu roz-
voje venkova náměstek Juraj Chmiel, vrchní ředitel sekce venkova Pavel Sekáč a ředitel-
ka ŘO PRV Kateřina Bělinová.

www.vesniceroku.cz
mailto:info@studiomatrix.cz
mailto:zpravodaj.spov@seznam.cz
mailto:marie.sulakova@seznam.cz
mailto:tomas.sulak@smarv.cz
www.spov.org
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České a moravské obce mohou i letos po-
měřit své síly v soutěži Vesnice roku 2011.
Vyhlášení již 17. ročníku klání se uskutečni-
lo 1. března v Praze na 35. Dni malých obcí.
Vyhlašovateli soutěže jsou Ministerstvo pro
místní rozvoj ČR, Spolek pro obnovu venko-
va ČR, Svaz měst a obcí ČR a Ministerstvo ze-
mědělství ČR. Zájemci mohou podávat při-
hlášky do 29. dubna.

CÍLEM SOUTĚŽE JE PODPOŘIT
ROZVOJ VENKOVA

Cílem soutěže je vyzdvihnout a podpořit
aktivity obcí, jejich představitelů a obyvatel,
kteří se snaží nejen zvelebovat a zkrášlovat
své okolí, ale také rozvíjejí místní tradice a za-
pojují se do společenského života v obci.
S vyhlašovateli soutěže spolupracuje i Minis-
terstvo životního prostředí, Ministerstvo kul-
tury, Společnost pro zahradní a krajinářskou
tvorbu, Svaz knihovníků a informačních pra-
covníků a Folklórní sdružení ČR. Zástupci tě-
chto institucí navštíví všechny vítězné obce
krajských kol a vyberou vítěznou obec, které
pak udělí titul Vesnice roku. Komise zaměří
svoji pozornost na koncepční dokumenty,
společenský život, aktivity občanů, podniká-
ní, péči o stavební fond a obraz vesnice, ob-
čanskou vybavenost, inženýrské sítě a úspo-
ry energií, péči o veřejná prostranství přírodní
prvky a péče o krajinu, připravované záměry
a informační technologie obce.

PODMÍNKY SOUTĚŽE

Soutěže se mohou zúčastnit obce ves-
nického charakteru, které mají maximálně
6 300 obyvatel a které mají zpracovaný
vlastní strategický dokument zabývající se
rozvojem obce, program obnovy vesnice
nebo program rozvoje svého územního ob-
vodu. „Do soutěže bude zařazena obec, kte-
rá v termínu do 29. dubna 2011 podá řád-
ně vyplněnou přihlášku do soutěže. Rozho-
dující je razítko pošty. Přihláška do soutěže
musí být vyplněna na předepsaném formu-
láři,“ stojí v podmínkách soutěže. Obce, kte-
ré se chtějí do soutěže zapojit, musejí k při-
hlášce připojit také doklad o úhradě regi-

stračního poplatku a charakteristiku obce,
fotografie obce v elektronické podobě na
CD nebo DVD nosiči. Registrační poplatek
činí 2 Kč za každého obyvatele přihlašova-
né obce a musí být zaslán na účet SPOV čís-
lo 1931013349/0800 u České spořitelny, a.s.,
pod VS 1111.

KAM ZASÍLAT PŘIHLÁŠKY?

Přihláška do soutěže, včetně výše uvede-
ných příloh, musí být v termínu zaslána po-
štou v listinné i elektronické podobě (na nosi-
či CD) na adresy kontaktních míst podle pří-
slušnosti obce k jednotlivým krajům. Materiály
zaslané spolu s přihláškou se nevracejí.

ORGANIZACE SOUTĚŽE

Všechny přihlášené obce se nejprve ut-
kají v krajském kole. Pokud se do krajského
kola přihlásí více než 30 soutěžících obcí,
může předseda krajské komise dohodnout
organizaci soutěže v oblastních kolech.
Krajské kolo se v daném kraji uskuteční teh-
dy, bude-li možno krajskou hodnotitelskou
komisí udělit minimálně 1/3 stuh z celkové-
ho počtu obcí přihlášených v daném kraji.
Vítězové krajských kol, kteří získají Zlatou
stuhu, pak postupují do celostátního kola,
v němž jsou vyhodnocena první tři místa.

Vítěz celostátního kola se bude moci chlu-
bit titulem „Vesnice roku 2011“. Průběh
soutěže řídí ředitel soutěže, jímž byl pro le-
tošní rok jmenován starosta obce Tučín,
Vesnice roku 2009, Jiří Řezníček. Kontakt:
751 16 Tučín 127; tel: 581 227 032, e-mail:
starosta@tucin.cz.

Předsedové krajských komisí jsou jme-
nováni ředitelem soutěže. Předsedou kraj-
ské komise může být jmenován starosta
(nebo zástupce obce jmenovaný zastupitel-
stvem) obce, které bylo v předchozích roč-
nících této soutěže uděleno ocenění Zlatá
stuha. Členy krajské hodnotitelské komise
jsou zástupci obcí, které získaly Zlatou stu-
hu v předcházejících ročnících soutěže a zá-
stupci delegovaní vyhlašovateli soutěže, spo-
luvyhlašovateli soutěže a příslušného kraj-
ského úřadu. Krajská hodnotitelská komise
může mít max. 10 členů.

Krajská hodnotitelská komise navštíví
1. května do 30. června 2011 všechny při-
hlášené obce. Základní informace získá z pre-
zentace obce, její prohlídky a materiálů,
které jsou součástí přihlášky. Následně určí
jednoho vítěze, nositele Zlaté stuhy, který
postoupí do celostátního kola, a udělí další
ocenění.

Zástupci MZe, SMO, SPOV a MMR slavnostně vyhlásili soutěž Vesnice roku 2011

Obce budou již posedmnácté soutěžit o titul Vesnice roku

Středočeský Pekovová Irena, Dis. CRR ČR, Vinohradská 46, 120 00 Praha 2 221 580 293 pekovova@crr.cz
Liberecký
Ústecký Ing. Jindřich Puchinger Pobočka pro NUTS II Severozápad, Školní 1183/10, 430 01 Chomutov 474 623 721 puchinger@crr.cz
Karlovarský
Olomoucký Ing. Ivana Šupová Pobočka pro NUTS II Střední Morava, Jeremenkova 40B, 772 00 Olomouc 587 337 704 supova@crr.cz
Zlínský
Jihomoravský Ing. Tatiana Mifková, Ph.D. Pobočka pro NUTS II Jihovýchod, Novobranská 14, 602 00 Brno 542 210 529 mifkova@crr.cz
Vysočina
Královéhradecký Ing. Leoš Macura Pobočka pro NUTS II Severovýchod, U Koruny 73, 500 02 Hradec Králové 495 580 411 macura@crr.cz
Pardubický
Moravskoslezský Ing. Lumír Ondřejek Pobočka pro NUTS II Moravskoslezsko, 28. října 165, 709 00 Ostrava 597 081 423 ondrejek@crr.cz
Jihočeský Ing. Marcela Roche CRR ČR, Vinohradská 46, 120 00 Praha 2 221 580 213 roche@crr.cz
Plzeňský Ing. Naděžda Burešová Pobočka pro NUTS II Jihozápad, Karlova 108, 397 01 Písek 382 224 414 buresova@crr.cz

KONTAKTY DLE KRAJŮ:

mailto:starosta@tucin.cz
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O JAKÁ OCENĚNÍ VESNICE USILUJÍ?

V rámci krajských kol jsou udělována ná-
sledující ocenění:
• Zlatá stuha – vítěz krajského kola

(za vítězství v krajském kole);
• Modrá stuha – za společenský život;
• Bílá stuha – za činnost mládeže;
• Zelená stuha

– za péči o zeleň a životní prostředí;
• Oranžová stuha – za spolupráci obce

a zemědělského subjektu.
V krajském kole může být stuhou oceně-

na maximálně 1/3 přihlášených obcí. Každé
ocenění může být uděleno v daném kraji vždy
pouze jedenkrát. Jednotlivá ocenění mohou
být téže obci udělena vždy jednou za 5 let,
přičemž obec, která zvítězila v celostátním ko-
le soutěže se pak soutěže po stejnou dobu
nemůže zúčastnit. Obec, která získala v kraj-
ském kole soutěže ocenění Zlatá stuha, se
soutěže nemůže zúčastnit po dobu 3 let.

V rámci krajských kol soutěže může kraj-
ská hodnotitelská komise dále udělit:
• Diplomy, například: za vzorné vedení

obecní knihovny, za vzorné vedení kroni-
ky, za rozvíjení lidových tradic, za kvalitní
květinovou výzdobu v obci (Fulínova ce-
na), za příkladnou péči o historickou zá-
stavbu obce.

• Mimořádné ocenění za nejlepší projekt
ze Strukturálních fondů.

• Cena naděje pro živý venkov (za místní
spolkový život a občanskou společnost
v obcích)

• a jiná ocenění.
Zlatá cihla v Programu obnovy venko-

va (nové ocenění realizovaných stavebních
děl na venkově).

KRAJSKÁ SLAVNOSTNÍ VYHLÁŠENÍ

Krajská slavnostní vyhlášení mohou být
pořádána pouze v termínu od 1. 7. do 24. 8.
2011. Organizuje je krajský vítěz – nositel
Zlaté stuhy – za organizačního případně i fi-
nančního přispění vyhlašovatelů soutěže
a krajského úřadu.

CELOSTÁTNÍ SLAVNOSTNÍ VYHLÁŠENÍ

Vyhlášení výsledků celostátního kola se
uskuteční dne 10. září 2011 v Luhačovicích

na Mezinárodním festivalu dětských folklor-
ních souborů Písní a tancem. Slavnostní před-
ávání ocenění celostátního kola se uskuteční
ve vítězné vesnici dne 7. 10. 2011. Organizu-
je ho celostátní vítěz – nositel titulu Vesnice ro-
ku 2011 – za organizačního a finančního při-
spění vyhlašovatelů soutěže. Při celostátním
slavnostním vyhlášení budou za přítomnosti
čelních představitelů vyhlašovatelů soutěže
předána ocenění Zlaté stuhy, 2. a 3. místo
v celostátním kole a především titul Vesnice
roku 2011 vítězi celostátního kola soutěže.

Vítěz celostátního kola soutěže dále po-
stupuje do soutěže Evropské pracovní spo-
lečnosti pro rozvoj venkova o obnovu vesni-
ce. Obce oceněné Zelenou stuhou dále po-
stupují do celostátního kola, kde budou
hodnoceny odbornou komisí tvořenou zá-
stupci Ministerstva životního prostředí a Spo-
lečnosti pro zahradní a krajinářskou tvorbu.
Obec s nejlepší péči o životní prostředí a ze-
leň v obci a okolní krajině získá titul Zelená
stuha České republiky roku 2011. Vítěz a
nositel tohoto titulu postupuje do evropské
soutěže v péči o zeleň a životní prostředí En-
tente Florale Europe. Nad tímto oceněním
převzal záštitu ministr životního prostředí.

Obce oceněné Oranžovou stuhou dále
postupují do celostátního kola, kde budou
hodnoceny odbornou komisí tvořenou zá-
stupci Ministerstva zemědělství. Tato komi-
se vyhodnotí nejlepší obec, které bude udě-
lena Oranžová stuha České republiky ro-
ku 2011. Nad tímto oceněním převzal záštitu
ministr zemědělství.

Knihovny obcí oceněných diplomem v kraj-
ských kolech soutěže jsou Svazem knihovní-
ků a informačních pracovníků (SKIP) zpra-
vidla nominovány na cenu Knihovna roku,

která je udělována jako státní ocenění v ob-
lasti kultury. Cenu Knihovna roku získá nej-
lepší knihovna vyhodnocená v celostátním
kole porotou, kterou jmenuje ministr kultu-
ry na návrh SKIPu z řad knihovnických od-
borníků.

Folklorní sdružení ČR, v součinnosti s ce-
lostátní hodnotitelskou komisí, vyhodnotí
a ocení Putovním pohárem FoS ČR obec
s nejvýraznějším programem dlouhodobé pé-
če o místní lidové tradice z řad obcí oceně-
ných Zlatou stuhou.

Obce oceněné Cenou naděje pro živý
venkov dále postupují do celostátního kola,
kde budou hodnoceny komisí tvořenou zá-
stupci Sdružení místních samospráv ČR. Ta-
to komise vyhodnotí nejlepší obec, které
bude udělena Cena naděje pro živý ven-
kov roku 2011.

* * *
Loni se vesnicí roku 2010 stala Ratměřice

na Benešovsku. Do 16. Ročníku se přihlási-
lo celkem 361 obcí z celé České republiky,
což byl rekordní počet od roku 1995. Druhé
místo vybojoval městys Koloveč z Plzeňské-
ho kraje, třetí cenu získala vesnice Hlavnice
z Moravskoslezského kraje.

Zpracovala šum

Více informací naleznete na stránkách
www.vesniceroku.cz

Organizační zabezpečení soutěže má
na starosti Ing. Miroslava Tichá (tajem-
nice soutěže)

Kontakt: Ministerstvo pro místní rozvoj,
odbor rozvoje a strategie regionální politiky,
Staroměstské náměstí č. 6, 110 15 Praha 1

Tel: 234 154 189, mobil: 731 628 447
E-mail: Miroslava.Ticha@mmr.cz

Předseda SPOV svolal další jednání k budoucnosti venkovských pošt
Ve čtvrtek 24. 3. 2011 se na půdě MMR ČR sešla znovu pracovní skupina řešící transformaci poštovní sítě. U stolu tak znovu za-

sedli představitelé České pošty, SMO ČR, SMS ČR, SOČR, SPOV ČR a nově zástupce Českého telekomunikačního úřadu, který má
za úkol dozor nad zajišťováním státem garantovaných poštovních služeb. Účastníci se dohodli, že vyhodnocení pilotního projektu
– realizovaného nyní v 50 obcích po celé ČR – se provede formou vzájemně schváleného dotazníku i osobní návštěvou v každé z do-
tázaných obcí za účasti všech zúčastněných (SMO, SMS, SPOV, SOCR, ČP a ČTÚ).

Dalším důležitým bodem dohody je shoda v nutné osvětové kampani, která vysvětlí nový systém i občany málo využívané služ-
by – například možnost bezplatného opakovaného pokusu o doručení zásilky.

Účastníci schůzky projednávali také některé sporné body již uzavřených smluv mezi ČP a obcemi či soukromníky i realitu výše
úhrady, ale také budoucnost finančních služeb poskytovaných zatím kamennými poštami. Možnost převodu „kamenných“ budov
na obce je dle sdělení zástupců České pošty spíše v rovině teoretické neboť vláda vzhledem k finanční situaci ČR uložila co nejvíce
zhodnotit restrukturalizací vyváděný majetek.

Nyní je tedy před námi práce na dotazníku a vyhodnocení zkušeností pilotních obcí. Další jednání – snad již po uvedení nového
ředitele České pošty do úřadu – se uskuteční v úterý 3. 5. 2011. EK

podepsání podmínek a vyhlášení 17. ročníku soutěže 1.3.2011
příjem přihlášek 1. 3. - 29. 4. 2011
hodnocení krajských kol 1. 5. - 30. 6. 2011
slavnostní vyhlášení a předávání ocenění krajských kol 1. 7. - 24. 8. 2011
hodnocení celostátního kola 28. 8. - 3. 9. 2011
hodnocení celostátního kola oranžové a zelené stuhy od 1. 8. do 3. 9. 2011
vyhlášení výsledků celostátního kola v Luhačovicích 10.9.2011
slavnostní předávání ocenění celostátního kola ve vítězné vesnici 7.10.2011

TERMÍNY SOUTĚŽE:
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Miroslava.Ticha@mmr.cz
www.vesniceroku.cz
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Národní síť MAS delegovala na valné hromadě 17. března nový třináctičlenný výbor ze zástupců krajů a kromě před-
sedy zvolila i čtyři místopředsedy, kteří budou „velet“ jednotlivým pracovním skupinám. Primárním úkolem pro rok 2011
je profesionalizace sítě a propagace metody LEADER pro širokou veřejnost i zástupce na rozhodovacích pozicích ve veřej-
né správě. NS MAS má sedmibodový plán: 1) Snižování administrativní zátěže žadatelů v PRV; 2) Podpora částečně pod-
pořených a nepodpořených MAS; 3) Podpora spolupráce krajů s MAS; 4) Budoucnost MAS po roce 2013; 5) Uplatňování
metody LEADER v dalších tematických směrech; 6) Nezaměstnanost; 7) Posílení pozice NS MAS.

Národní síť MAS prosazuje plán sedmi bodů
Valná hromada schválila třináctičlenný výbor ze zástupců
krajů, ten zvolil předsedu a čtyři místopředsedy

Účastníci valné hromady NS MAS

Jiřina Karasová, Pavel Sekáč, Radan Večerka a Eduard Kavala v před-
sálí valné hromady NS MAS

Náměstek hejtmana Jihomoravského kraje Ivo Polák, ředitel RO SZIF
Brno Václav Říha, vrchní ředitel sekce rozvoje venkova MZe Pavel Se-
káč, náměstek ředitele SZIF Martin Šebestyán a vedoucí metodiky
IV. osy PRV Kateřina Adamcová jako hosté valné hromady NS MAS

HOSTÉ NA VALNÉ HROMADĚ

Valná hromada Národní sítě Místních akčních skupin ČR, o. s.
se uskutečnila 17. března 2011 v obci Křtiny. Jako hosté se jí
zúčastnili například 1. náměstek hejtmana Jihomoravského kraje
Ivo Polák, vrchní ředitel sekce rozvoje venkova Ministerstva ze-
mědělství Pavel Sekáč, vrchní ředitel sekce regionální politiky
MMR Jiří Vačkář, první náměstek ředitele SZIF Martin Šebestián,
ředitel RO SZIF Brno Václav Říha či vedoucí Oddělení metodiky osy
4 PRV Kateřina Adamcová. Nechyběli ani zástupci partnerských
organizací – prezident Agrární komory ČR Jan Veleba a předseda
Spolku pro obnovu venkova ČR Eduard Kavala. Všichni hosté vy-
stoupili v úvodu jednání a poděkovali za pozvání.

Pavel Sekáč (MZe): Iniciativa LEADER jde progresivně do-
předu, hodnocení je stále kladnější, počátek byl rozpačitý. V sou-
časné chvíli chytlo hnutí LEADER dynamiku, je oceňováno i na
evropské půdě a je třeba pozici obhájit i po roce 2013. Spolu-

práce s NS MAS do roku 2007 byla rozpačitá na obou stranách,
našla se ale cesta ke společné komunikaci a reflexi jak věci zlep-
šovat. Administrování programu se velmi zlepšuje. Výrazně je
třeba ocenit personální obsazení a podíl Františka Wintera. Jed-
ná se o práci s lidmi – pokud funguje komunikace, funguje sy-
stém. NS MAS ČR se dostala na svou pozici zásluhou jednotliv-
ců. Snažte se, aby iniciativa LEADER nezapadla po roce 2013.
Snažme se, aby byla tato iniciativa zapracována do Společné ze-
mědělské politiky.

Jiří Vačkář (MMR): Je dobré se jet po letech podívat tam, kam
jsme dávali peníze, že je to zachovalé a vzkvétá to. LEADER byl na
začátku v ČR vymyšlen jako program národní, aby se metoda od-
zkoušela a lidé se naučili mechanismy dříve než byl program spuš-
těn. Na počátku byli tahouny starostové obcí, nyní se motoda po-
sunula – z pár desítek lidí se vyvinulo široké hnutí. Dnes už se ne-
řeší, kdo peníze na venkov dával, ale hlavně, že se mu daří.
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Martin Šebestyán (SZIF): Vzpomněl účast na konferenci
v Holešově – od té doby probíhala pravidelná školení na úrovni
NUTS mezi SZIFem a MASkami. Oceňuje cestu komunikace na-
přímo, nikoliv přes antibyrokratickou komisi. Je třeba úzce a sou-
stavně komunikovat a tím zlepšovat společnou práci. Pochválil
Kateřinu Adamcovou a předsedu Františka Wintera.

V roce 2011 je zásadní změna v administraci PRV – problém je
zvládnout objem žadatelů, kteří se do PRV hlásí v oblasti obcí. Ne-
podařilo se prosadit zúžení opatření ani finanční stropy. V pod-
zimním kole se bude více prosazovat individuální přístup k žada-
telům, kteří budou mít více času na zpracování žádostí, SZIF se
nebude zabývat všemi předloženými projekty. V létě budou pro-
jekty spolupráce předkládány v zúžené formě, následně budou
žadatelé dopracovávat přílohy a další podmínky nutné ke splně-
ní administrace. Dojde k zrychlení procesu.

Jan Veleba (AgK): Smlouva o spolupráci z 12. 5. 2008 je vi-
dět v terénu – mnoho zemědělců a mnoho oblastí je na velmi dob-
ré úrovni, nejvyšší je vidět na Zemi Živitelce (společná kvalitní ak-
ce i se SPOV). Spolupráce je kvalitní i proto, že předseda NS MAS
je výkonný zemědělec.

Eduard Kavala (SPOV): Připomněl, že 2. 5. 2011 se uskuteč-
ní vzpomínkový seminář od Programu obnovy vesnice po LEADER.
Za podporu venkova musíme neustále bojovat.

2010. Je připraven průvodce MAS, oba dokumenty budou pře-
loženy do angličtiny. NS MAS zastřešuje akce jako Leaderfest,
Země živitelka či Národní konference Venkov. Na akcích budou
vždy tiskové konference a budou z nich vycházet tiskové zprávy.

– Mezinárodní komise dle Jitky Doubnerové nefungovala, resp. je-
jí členové se nescházeli. Zástupci NS MAS se ovšem účastní za-
hraničních aktivit, jsou zastoupeni například v mezinárodních sí-
tích ENRR, ELARD, na jednáních pracovních skupin podvýboru
Leader ENRD a podobně. Spolupracovali při vzniku Národní sí-
tě slovenských MAS. Byla navázána spolupráce s evropskou sí-
tí PREPARE.

PŘÍPRAVA DOTAZNÍKU K HODNOCENÍ MAS

– Pracovní skupina hodnocení a monitoringu MAS pracuje teprve
krátce, byla ustanovena v Lázních Bělohrad loni na podzim. Má
18 členů a za sebou tři setkání. Náplní práce skupiny je podle
jejího vedoucího Vladimíra Haše mapovat hnutí LEADER v čase
a podávat ucelený obraz MAS.
Připravuje se dotazník také pro nepodpořené MAS a nečleny

NS MAS ČR. „Dotazník se nyní testuje. Letos budou hodnotit MAS
i dotazníky z MZe. Ze strany NS MAS ČR je to podaná ruka ke spo-
lupráci na dotazníku, který v minulém roce při celostátním hodno-
cení MAS vzbudil rozruch, protože měl informační nedostatky,“
uvedl Haš. Pracovní skupina podle něj zatím nemá ze strany Řídící-
ho orgánu PRV vyjádření k tomu, jakým způsobem chce aplikovat
dotazník. Obsah dotazníku je z 95% jasný – v tuto chvíli má asi 80
otázek. Předseda komise uvedl, že každá MAS bude mít dostateč-
ný čas na vyplnění. Komise má k dispozici již 30 vyplněných dota-
zníků, společný dotazník se testuje, aby se určilo váhové rozhraní
– optimálnější bodování. Návrh bude zpracován a předložen MZe.

HAš také uvedl, že NS MAS uvažuje o vyhlášení soutěže o Nej…
MAS. Půjde však o soutěž na základě dobrovolnosti. Pracovní sku-
pina přesto navrhla motivační prvek – finanční ocenění. „Nebudou
poměřovány výkony MAS jako celku, ale spíše projekty nebo vý-
znamné akce,“ dodal.

ZPRÁVA KONTROLNÍ KOMISE

Komise zaznamenala v roce 2010 stížnosti na práci Výboru
NS MAS – realizace programu Zelená úsporám, hospodaření výboru
a výši příspěvků. Komise pod vedením Jiřího Tollingera např. kritizo-
vala, že výbor neprovádí poptávkové či výběrové řízení na služby, kte-
ré tak většinou (často v časovém presu) zajišťují členové výboru.

PROJEDNÁNÍ ZMĚNY STANOV

Radan Večerka, předseda Národní observatoře venkova, který
psal původní návrh stanov NS MAS v roce 2007, uvedl, že se jedná
o stanovy občanského sdružení dle zákona, jehož znění se postu-
pem času měnilo. Nutností změny stanov se podle předsedy NS MAS
Františka Wintera výbor zabýval na dvou jednáních, impulzy vzešly
z členské základny. Valná hromada se nakonec usnesla, že nově de-
legovaný výbor jmenuje pracovní skupinu nejen pro zvážení kom-
pletní změny stanov, ale i pro možnost změny právní formy NS MAS.

SCHVÁLENÍ ROZPOČTU 2011

Rozpočet na rok 2011 byl připraven i vzhledem k tomu, že by si
ho měl sestavovat nový výbor. Rozpočet je podrobný, zahrnuje i Do-
taci Zelená úsporám, která by neměla být správně zahrnuta, vzhle-
dem k tomu, že nebylo doposud vyjasněno proplacení dotace. Vý-
daje jsou sestaveny dle návrhů představitelů jednotlivých komisí.
Rozpočet je vyrovnaný.

– Valná hromada schvaluje předložený rámec rozpočtu ve vý-
ši 1 494 440 Kč jeho příjmů a výdajů ve výši 1 494 440 Kč
a bere na vědomí první návrh jeho podrobného rozčlenění
jako rámec činnosti Výboru.

– Valná hromada pověřuje Výbor průběžnými úpravami dle
plánu činnosti s povinností informovat členy.

ZPRÁVA PŘEDSEDY

V úvodu členové VH zvolili mandátovou, volební a návrhovou
komisi, zapisovatele i ověřovatele. Mandátová komise potvrdila us-
nášeníschopnost VH. Ze 126 členských MAS se valné hromady
zúčastnilo 93 zástupců s hlasem rozhodujícím.

Předseda NS MAS František Winter přednesl výroční zprávu
o činnosti MAS, pro níž následně hlasovalo 85 přítomných.

Předseda mj. uvedl, že NS MAS pracuje na nabídce ze SZIF k uve-
dení programu „osvojování zkušeností“ pro nepodpořené MAS,
zdůraznil spolupráci MAS v krajích na konkrétních projektech přes
Celostátní síť pro venkov (CSV) a vyzdvihl činnost krajských sdruže-
ní, které získaly vlastní právní subjektivitu. Zmínil také účast NS MAS
v projektech Zelená úsporám (MŽP) a Perličky na dně (MMR), které
nebyly úspěšné, a konstatoval, že výbor již nebude dělat „podnika-
telskou“ resp. projektovou činnost, ale bude se věnovat prosazová-
ní obecných pravidel pro zlepšení pozice MAS (viz plán činnosti).

ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ A ÚČETNÍ ZÁVĚRKA

Na členských příspěvcích NS MAS v roce 2010 přijala celkem
935.000 korun. Mezi výdaje patřily například členské příspěvky
ELARD, vedení účetnictví, bankovní poplatky, propagace, cestovní
náhrady do Bruselu, internetové poplatky, režijní náklady, služby,
zajištění chodu NS MAS ČR a další. Na bankovním účtu zůstalo
k poslednímu prosincovému dni 388.947,44 Kč. Valná hromada
zprávu schválila 69 hlasy. Ještě o šest hlasů více získala účetní zá-
věrka. Na straně výnosů figuruje částka 3,06 milionu korun, opro-
ti tomu náklady činily 2,7 milionu korun. Zisk je 328.553 Kč a bu-
de směřován do dalších aktivit v roce 2011.

PREZENTACE PRACOVNÍCH KOMISÍ

– Aktivity pracovní skupiny LEADER prezentoval její vedoucí Jan Flo-
rian ml. (Prezentace je uvedena na samostatném místě tohoto vy-
dání ZV). Velkou polemiku na valné hromadě nicméně vyvolala in-
formace, že zástupci NS MAS budou hodnotit projekty spoluprá-
ce, do kterých se hlásí právě MAS. Valná hromada tento návrh
výraznou většinou podpořila, chce však, aby členové za NS MAS
byli pro každé kolo výběru jiní a aby se mezi přihlášenými a pro-
věřenými kandidáty nakonec pro finální nominaci losovalo.

– Vladimír Haš prezentoval činnost medializační a propagační ko-
mise a uvedl, že do konce května uzavře výroční zprávu za rok
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VOLBA VÝBORU NS MAS

Valná hromada zvolila členy a náhradníky výboru NS MAS ČR
na období 2011–2012 na základě nominací jednotlivých krajských
sítí MAS.

Kraj Člen výboru Náhradník výboru
Středočeský Vladimír Haš Václav Pošmurný

MAS Říčansko MAS Posázaví
Jihočeský Jiřina Karasová Jaromír Polášek

LAG Strakonicko Chance In Nature
Plzeňský Jan Florian Michal Arnošt

MAS Český západ MAS sv. Jana z Nepomuku
Karlovarský Petr Sušanka Miroslav Bouda

MAS Vladař MAS Sokolovsko
Ústecký Hana Dufková Ing. Bohumír Jasanský

MAS Západní Krušnohoří MAS České středohoří
Liberecký Jindřich Šolc Romana Zemanová

LAG Podralsko MAS Frýdlantsko
Královéhradecký Petr Kulíšek Jana Kuthanová

MAS NAD ORLICÍ MAS Hradecký venkov
Pardubický Jiřina Leinweberová Ivona Opletalová

MAS Sdružení pro rozvoj Poličska MAS Litomyšlsko
Vysočina Gustav Charouzek Jaroslava Hájková

MAS Královská stezka MAS Havlíčkův kraj
Jihomoravský Jozef Jančo Anna Čárková

MAS Moravský kras MAS Kyjovské Slovácko v pohybu
Zlínský Aleš Lahoda Roman Kašpar

MAS Hornolidečska MAS Luhačovické Zálesí
Moravskoslezský Jiří Krist Pavel Kolář

MAS Opavsko MAS Nízký Jeseník
Olomoucký František Winter Radim Sršeň

MAS Horní Pomoraví MAS Šumperský venkov

Na samostatném jednání výboru byli následně zvoleni:
Předseda: František Winter
Místopředsedové: Petr Kulíšek, Jan Florian, Jozef Jančo a Jiří Krist

VOLBA KONTROLNÍ KOMISE

Nominaci přijalo těchto 9 členů NS MAS, kteří byli posléze zvoleni:

Člen MAS
Galina Čermáková MAS Vyhlídky
Jaroslav Chmelař MAS Pomalší
Petr Brandl MAS Aktivios
Jitka Doubnerová MAS Frýdlantsko
Jiří Kmoníček MAS Mezi Úpou a Metují
Lucie Hlavinková Via Rustica
Petr Pecha MAS Rýmařovsko
Julie Zendulková MAS Moravská cesta
Jindřich Tollinger MAS Střední Povltaví

VIZE 2014+

Podle Jiřího Krista se o Národním strategickém plánu 2014+ jed-
nalo se již v Lázních Bělohrad. V základě je postaven na sedmi stup-
nicích LEADER. Letos v lednu byl dokument zpracován a doladěn,
přeložen a zaslán do centrály EU. Politika podpory venkova je za-
ložená na partnerství, inovacích a integrovaném přístupu. VH NS
MAS ČR pověřuje výbor NS MAS pro prosazení dokumentu Ná-
rodní strategický plán LEADER 2014+ na patřičných místech. Na
LEADERFestu ve dnech 17. – 18. 5. se uskuteční workshop, kde bu-
dou diskutovány detaily tohoto dokumentu.

(Výběr z NSPL 2014+ byl zveřejněn
ve Zpravodaji venkova 2/2011 na str. 18–20)

Nový místopředseda NS MAS Petr Kulíšek (MAS Nad Orlicí) s před-
sedkyní MAS Krajina srdce Monikou Hienlovou

Vladimír Haš (MAS Říčansko) prezentoval činnost pracovní skupi-
ny hodnocení a monitoringu MAS

Tajemnice NS MAS Eva Hamplová (MAS Šluknovsko) prezentovala
zprávy o hospodaření

Nový místopředseda NS MAS Jiří Krist (MAS Opavsko) připravuje
NSPL 2014+

T Té m a : V a l n á h r o m a d a N S M A S Č R 7
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PLÁN PRÁCE NS MAS ČR NA ROK 2011

Primárním úkolem NS MAS ČR je pro rok 2011 její vlastní
profesionalizace a propagace metody LEADER pro širokou ve-
řejnost i zástupce na rozhodovacích pozicích ve veřejné správě.

1) Program rozvoje venkova
– připomínkování osy IVPRV, zjednodušení čerpání evropských

fondů, snižovat administrativní a finanční zátěže žadatelů
– Další zjednodušení dokladování režijních výdajů MAS, tak aby po-

žadavky SZIF nepřekračovaly požadavky stanovené legislativou
– prosazení zajištění navýšení finanční alokace Osy IV. prosadit

zástupce NS MAS do ABK Mze
– aktivně se podílet na proškolení manažerů venkova
– v součinnosti s MZe spolupracovat na hodnocení MAS ve smys-

lu a v souladu s Dohodami o realizaci jednotlivých SPL MAS
– vyhlásit soutěž MAS roku v působnosti NS MAS ČR, bez vztahu

na stanovování finančních bonusů v rámci opatření IV.1.1. PRV

2) Podpora částečně podpořených a nepodpořených MAS
– prosadit navýšení finanční alokace op. IV.1.1. pro MAS 32+

na úroveň MAS 80
– prosazení navýšení alokace opatření IV.2.1, aby byla zvýše-

na šance pro zapojení částečně podpořených a nevybraných
MAS a pokrytí území v celém rozsahu

– poskytnout pomoc nevybraným MAS k zamezení jejich zá-
niku a k aktivaci jejich členů prosadit ve spolupráci s partne-
ry zavedení opatření III.4.1. „OSVOJOVÁNÍ ZKUŠENOSTÍ“ na
podporu zakládání a rozvoje MAS

3) Podpora spolupráce krajů s MAS
– na základě partnerské smlouvy s Asociací krajů docílit pod-

pory MAS v jednotlivých krajích
– dohodnout s kraji využití potenciálu jednotlivých MAS

4) Budoucnost MAS po roce 2013
– Prosazovat na národní i mezinárodní úrovni Národní strate-

gický plán 2014+
– Podílet se na připomínkování prováděcích pravidel programů

navazujících na Osu IV. PRV
– Zahájit přípravu činnosti MAS po roce 2013 tak, aby byly

MAS vybrány a závazkovány nejpozději ve 3. čtvrtletí roku
2013 pro rok 2014, případně jednat o zajištění financování
MAS pro tento rok

– Aktivně se zapojovat do diskuse o budoucnosti metody LEADER
a Společné zemědělské politiky na národní a evropské úrovni

5) Uplatňování metody LEADER v dalších tematických smě-
rech

– Aktivně jednat o uplatnění metody LEADER a MAS (existujících
a nově vytvořených) i v tematických oblastech mimo stávající
PRV – regionální rozvoj, cestovní ruch, životní prostředí, krajin-
né a územní plánování, lidské zdroje a podpora podnikání

– Podporovat značení místních výrobků (partnerská smlouva s ARZ)
– Podporovat Vznik a rozvoj podnikání na venkově
– Koncepční plánování rozvoje regionů ve spolupráci se SPOV ČR

6) Nezaměstnanost
Zahájení jednání s MPSV v oblasti řešení nezaměstnanosti na

venkově
– Vznik a rozvoj drobného podnikání
– Vzdělávání na venkově
– Podpora zachování veřejně prospěšných prací pro obce
– Zaměstnávání invalidních důchodců

7) Posílení pozice NS MAS jako neopomenutelného připomín-
kového místa ke koncepcím, které se týkají rozvoje venkova jak
na celostátní, tak na krajské úrovni.

DISKUSE: ZELENÁ ÚSPORÁM

MAS musí v souvislosti s programem Zelená úsporám ukončit práv-
ní vztah, vypovědět smlouvy a zažádat o vypořádání. Cílem je pro-
placení všech nákladů, které byly MASkami na program vynaloženy.

Z podkladů a zápisu z jednání VH NS MAS ČR
vybral a sestavil Tomáš Šulák

Předseda kontrolní komise NS MAS Jindřich Tollinger (MAS Střed-
ní Povltaví)

Předseda Národní observatoře venkova Radan Večerka komentu-
je současné stanovy NS MAS

Nový místopředseda NS MAS Jozef Jančo z pořadatelské MAS Mo-
ravský kras

Jozef Jančo a Anna Čárková z Krajského sdružení NS MAS Jiho-
moravského kraje
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Stav členské základny k 31. 12. 2010:
Počet fungujících MAS na území ČR: 145

– z toho: občanských sdružení: 96
obecně prospěšných společností: 47
zájmových sdružení právnických osob: 2

Celkový počet MAS, členů NS MAS ČR, o.s.: 123

Orgány Národní sítě Místních akčních skupin
České republiky, o.s. 2009–2010:

– Výbor: František Winter, Jitka Doubnerová, Jan Florian, Jiřina Ka-
rasová, Vladimír Haš, Petr Sušanka, Jan Bittner, Petr Kulíšek, La-
dislav Effenberk (Jiřina Leinweberová), Jozef Jančo, Jana Bujá-
ková, Gustav Charouzek, Jiří Krist.

– Náhradníci: Dominika Doláková, Jiří Sameš, Jan Martínek, Zu-
zana Guthová, Radomír Dvořák, František Neuwirth, Pavel Vrá-
til, Anna Čárková, Miroslav Bouda, Pavel Kolář, Jaroslava Háj-
ková, Jana Bitnerová.

– Kontrolní komise: Jindřich Tollinger, Galina Čermáková, Vít Hr-
doušek, Julie Zendulková, Petr Brandl.

Činnost výboru NS MAS ČR v roce 2010:
9. 2. 2010 Krajský úřad Karlovarského kraje – Karlovy Vary

15. 3. 2010 Hotel Ludmila – Mělník
23. 4. 2010 Krajský úřad Zlínského kraje – Zlín
13. 5. 2010 Krajská agentura zemědělství a venkova Olomouc
8. 6. 2010 MAS Říčansko – Říčany

13. 7. 2010 Krajský úřad Olomouckého kraje – Olomouc
10. 8. 2010 MZe Praha
12. 10. 2010 Krajská agentura zemědělství a venkova Olomouc
22. 11. 2010 Lázně Bělohrad
14. 12. 2010 Krajská agentura zemědělství a venkova Olomouc

Tedy za rok 2010 se Výbor Národní sítě MAS ČR sešel celkem 10x.

Činnost Výboru Národní sítě v roce 2010:
• prostřednictvím pracovní skupiny LEADER připomínkování pra-

videl PRV osy IV.
• ve spolupráci s MZe a SZIF zjednodušení čerpání fondů EU
• zapojení do aktivit Celostátní sítě venkova
• propagaci činnosti NS MAS ČR na národní i mezinárodní úrovni

ve spolupráci s medializační a propagační komisí a komisí mezi-
národní spolupráce

• tvorba metodiky hodnocení MAS v České republice, pro které
vznikla nová pracovní skupina

• prostřednictvím svých krajských zástupců komunikace s repre-
zentací jednotlivých krajů v ČR

• snaha o zaplnění bílých míst na mapě ČR
• navýšení fin. alokace a podpora nevybraných MAS (osvojování)

Jednotlivé komise a pracovní skupiny NS MAS ČR:
Komise medializační a propagační, pod ved. PhDr. Petra Sušanky
Komise mezinárodní, pod vedením PhDr. Jitky Doubnerové
Pracovní skupina LEADER, pod vedením Jana Floriana
Pracovní skupina Hodnocení MAS, pod vedením Vladimíra Haše
Pracovní skupina VIZE 2014+, pod vedením Ing. Jiřího Krista

Projektová činnost Národní sítě v roce 2010:
• Projekt podaný přes CSV na prezentaci CSV a partnerů na vý-

stavě Techagro
• Projekt podaný přes CSV „ Konference Venkov – Olomouc“
• Projekt NS MAS ČR podaný na SFŽP „ Zelená úsporám“
• Projekt podaný přes CSV na zajištění výstavy Země živitelka a Ve-

čer venkova 2010
• Projekt NS MAS ČR podaný do IOP MMR ČR „Perličky na dně“
• Projekt podaný přes CSV na pořádání Konference VENKOV 2010

prostřednictvím KS NS MAS ČR Královehradeckého kraje

Partnerské smlouvy:
NOV, Agrární komora, SPOV, MZe, MMR a dne 26. 3. 2010 po-

depsala Asociace krajů České republiky a NS MAS ČR Memoran-
dum o spolupráci

Zastoupení Národní sítě MAS ČR na národní úrovni:
Monitorovací výbor Programu rozvoje venkova: František Winter,
Jan Florian
Tematická pracovní skupina LEADER: Jan Florian
Koordinační výbor Celostátní sítě venkova: František Winter
Rada vlády pro NNO ČR, Výbor pro regiony: Vladimír Haš

Zastoupení Národní sítě MAS ČR na mezinárodní úrovni:
Evropské asociace pro rozvoj venkova Leader:

PhDr. Jitka Doubnerová
(Europen LEADER Association for Rural Development)

Evropská síť venkova Jan Florian
(European Network for Rural Development)

Partnerství pro evropský venkov Mgr. Petr Kulíšek
(Partnership for Rural Europe)

Prezentace NS MAS ČR na národní úrovni:
Regiontour Brno – leden 2010
Techagro Brno – březen 2010
Konference Olomouc – květen 2010
Země Živitelka 2010 – České Budějovice
Konference VENKOV 2010 – Lázně Bělohrad

Prezentace NS MAS ČR na mezinárodní úrovni:
Agrokomplex Nitra – Slovensko, srpen 2010
Konference Senec – Slovensko, prosinec 2010

Plán práce NS MAS ČR na rok 2011:
1. Program rozvoje venkova
2. Podpora částečně podpořených a nepodpořených MAS

Z Z prezentace Zprávy o činnosti NS MAS za rok 2010 (F. Winter)

T Té m a : V a l n á h r o m a d a N S M A S Č R 9



Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.157 • 4/2011

3. Podpora spolupráce krajů s MAS
4. Budoucnost MAS po roce 2013
5. Uplatňování metody LEADER v dalších tematických směrech
6. Nezaměstnanost
7. Posílení pozice MAS

Národní strategický plán NS MAS ČR po roce 2014:
PRIORITNÍ OSA I. ČLOVĚK A SPOLEČNOST
PRIORITNÍ OSA II. EKONOMIKA A INOVACE
PRIORITNÍ OSA III. ROZVOJ ÚZEMÍ
PRIORITNÍ OSA IV. KRAJINA, EKOSYSTÉM, BIODIVERSITA
PRIORITNÍ OSA V. EFEKTIVNÍ, STABILNÍ

A BEZPEČNÁ SPOLEČNOST

Krajská sdružení NS MAS ČR:
– Krajská sdružení s právní subjektivitou 4

(Olomoucký kraj, Královéhradecký kraj,
Jihomoravský kraj, Jihočeský kraj)

– Krajská sdružení s vydaným Registračním listem 1
(Ústecký kraj)

– Krajská sdružení uvažující o registraci 2
(Pardubický kraj, Moravskoslezský kraj)

– Ostatní Krajská sdružení 6

Členové PS LEADER: 2009–10

jméno MAS kraj
Michal Arnošt MAS sv. Jana z Nepomuku Plzeňský kraj
Jana Bitnerová MAS Společná Cidlina Královehradecký kraj
Jitka Doubnerová MAS Mikoregionu Frýdlantsko Liberecký kraj
Igor Hájek MAS České Středohoří Ústecký kraj
Hana Horňáková MAS Kyjovské Slovácko v pohybu Jihomoravský kraj
Michal Jarolímek MAS Sdružení Růže Jihočeský kraj
Kateřina Korejtková MAS Železnohorský region Pardubický kraj
Aleš Lahoda MAS Hornolidečska Zlínský kraj
Oto Onderek MAS Pobeskydí Moravskoslezský kraj
Petr Sušanka MAS Vladař Královehradecký kraj
Milan Svoboda MAS Jemnicko Kraj Vysočina
Tomáš Šulák MAS Partnerství Moštěnka Olomoucký kraj
Boh. Zemanová MAS Posázaví Středočeský kraj

TPS LEADER při CSV:
– Podařilo se udržet pozici NS MAS ČR v rámci Tematické pracovní

skupiny LEADER při Celostátní síti pro venkov, která projedná-
vá návrhy úprav pravidel všech opatření Osy IV. pro vnitřní při-
pomínkové řízení a pro projednání Monitorovacím výborem
PRV, kdy je možné diskutovat o řadě zásadních připomínek.

– NS MAS ČR tak má svoji nezastupitelnou roli v procesu formu-
lace podmínek pro realizaci programu LEADER v ČR.

Evropská síť rozvoje venkova (ENRD)
Podvýbor LEADER
– Účast na jednání Podvýboru LEADER Evropské sítě pro rozvoj

venkova (ENRD)
– Účast zástupců v pracovních skupinách Podvýboru

o Implementace přístupu zdola-nahoru (vč. admin. postupů)
• PhDr. Jitka Doubnerová

o Zachování inovativního/experimentálního charakteru LEADERu
• Jan Florian

o Implementace projektů spolupráce
• Mgr. Hana Slováková

Z Z prezentace Pracovní skupiny LEADER (J. Florian)

NS MAS ČR v letech 2009 a 2010 – slabé stránky:
• nedostačující komunikace mezi jednotlivými MAS a Výborem

prostřednictvím krajských zástupců
• nedostatečné investice do propagace, zejména na evropské úrovni
• problémy se systémem a způsobem pilotního hodnocení MAS
• realizace a administrace programu Zelená úsporám
• těsnější spolupráce s partnery – společný postup v rámci roz-

hodnutí týkajících se venkova (RUD, rušení úřadů a institucí na
venkově apod.)
NS MAS ČR v letech 2009 a 2010 – silné stránky:

• NS MAS ČR si našla své místo ve venkovském prostoru ČR, part-
neři, povodně

• nárůst členské základny o 20%
• vytvoření Národního strategického plánu – Vize 2014+
• díky zastoupení v evropských organizacích se zviditelňuje i na

této úrovni
• Evropou je hodnocen přístup metodou LEADER v ČR hodnocen

velmi pozitivně, hlavně díky příkladné činnosti jednotlivých MAS
• dáváme příklad i jiným, zejména přistoupivším státům
• elektronický Zpravodaj venkova ve spolupráci se SPOV

Sídlo Národní sítě Místních akčních skupin České republiky, o.s.:
Hlavní 137, 788 33 Hanušovice, Tel. +420 583 285 615, +420 602
533 707; info@nsmascr.cz; www.nsmascr.cz

Střednědobé hodnocení PRV
– účast na skupinových rozhovorech i individuálních konzultacích

se zpracovatelem (DHV, Tima Liberec)

IV.1.1. Místní akční skupina
– otevření diskuse k hodnocení míry plnění SPL, která následně

vyústila v hodnocení MAS v roce 2010
– zpřesnění povinností MAS stanovených pravidly, úprava sankč-

ního systému
– přesouvání nevyčerpané alokace z předchozích let
– zjednodušení systému kódů ZV z 13 na 5, významné rozšíření

ZV a odstranění většiny limitů

IV.1.2. Realizace místní strategie
– rozšíření výčtu způsobilých výdajů
– např. mobilní technologie, propagace, rozhledny, vybavení ve-

řejných prostranství, technika na údržbu obce, mikrobusy, mo-
vité památky

– sloučení kódů způsobilých výdajů
– rozšíření definice vhodných žadatelů
– např. zrušení podmínky max. historie v cestovním ruchu
– možnost výběru režimu podpory
– zachování možnosti kombinace opatření
– shrnutí společných podmínek, platných pro všechna opatření

na začátek dokumentu
– sjednocení všech příloh
– zjednodušení systému schvalování výzev

IV.2.1. Projekty spolupráce
PŘEDKLÁDÁNÍ PROJEKTŮ

– v každém kole příjmu bude moci 1 MAS předložit max. 5 pro-
jektů, z toho pouze 1 jako KMAS

– součet požadované dotace ve všech těchto projektech nesmí
překročit 1,5 mil. Kč a zároveň 5 mil. Kč na 1 projekt (v ČR)

– projekt se bude předkládat na 1 formuláři v elektronické žádosti
(Osnova projektu bude zjednodušena a integrována do Žádos-
ti o dotaci)
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– příjem projektů bude probíhat v červnu na CP SZIF
– při registraci bude předkládána pouze část povinných příloh,

zbývající část až po výběru projektů, kdy proběhne úplná ad-
ministrativní kontrola

ZÁKLADNÍ PRINCIPY
– MAS již nevybírá hlavní a vedlejší opatření, ale pouze oblast

podpory (víceméně cíl původních opatření) = významné rozší-
ření typů podporovaných projektů

– možnost výběru režimu podpory (nezakládá veřejnou podporu
nebo de-minimis )

– sjednocení míry podpory na 90 % u VŠECH způsobilých výdajů
– uznatelnost VŠECH výdajů od data registrace na CP SZIF s vý-

jimkou:
– technické stavební dokumentace – již od 1. 1. 2007 pro všech-

ny MAS
– ZV 005 Řízení a podpora projektu – již 6 měsíců před registrací

z důvodu přípravy projektu, ale jen pro nevybrané MAS (ostat-
ní MAS si mohou přípravu zahrnout do IV.1.1.)

ZPŮSOBILÉ VÝDAJE
• ZV 001 – Měkká akce s definovaným počtem účastníků

– kurzy, školení, workshopy, exkurze, … vždy min. pro 10 úča-
stníků

– organizátor, lektor, technické zázemí, podkladové materiály,
občerstvení, propagace akce, doprava na exkurzi

– limity: občerstvení max. 200 Kč / den / osoba resp. 20 EUR;
pronájem učebny 500 Kč / hodina, sálu 1.500 Kč / hodina

• ZV 002 – Měkká akce pro širokou veřejnost
– festivaly, výstavy, soutěže, zapojení veřejnosti, představení,

… vždy veřejně přístupné
– organizátor, moderátor, účinkující, technické zázemí, podkla-

dové materiály a suroviny, občerstvení, propagace, poplatky
– limity: občerstvení max. 10.000 Kč / akce

• ZV 003 – Pořízení vybavení
– pořízení vybavení vč. souvisejících výdajů, instalace a zaško-

lení
– Mobilní vybavení pro akce, vybavení prostor, venkovní mo-

biliář, technika, značení, směrovky, infotabule, informační
prostředky, vybavení expozice, propagace, … kromě osobní-
ho auta a mobilních prostředků sloužících k podnikání

– udržitelnost pořízeného vybavení 5 let
– pokud se výdaje týkají obnovy kulturního dědictví, pak musí

být investiční
– limity: muzejní exponáty do 40.000 Kč / kus

• ZV 004 – Stavební výdaje
– budování, rekonstrukce a opravy staveb, úpravy ploch, vý-

sadby, trvalé vybavení (např. značení stezek), …
– budovy, cesty a komunikace, plochy, mobiliář, odpočinková

místa, vyhlídky, rozhledny, veřejná prostranství, čekárny, …
– udržitelnost 5 let, prokázání vlastnických a nájemních vzta-

hů, povolení dotčených orgánů
– limity: RTS

• ZV 005 – Studie
– studie, programy regenerace, plány péče, mapy, libreta, sběr

dat, elektronické zpracování dat, …
– studie musí mít v průběhu realizace projektu praktické využi-

tí a musí být veřejně přístupné

• ZV 006 – Řízení a podpora projektu
– koordinace projektu, zadávací řízení, poradenství, překlady,

poplatky, kancelářské poplatky, režijní výdaje, účast na vzdě-
lávacích akcích, …

– limity: projektová dokumentace pro nevybrané MAS: 20.000 Kč,
technická stavební dokumentace: 80.000 Kč, mzdové výdaje –
limit si stanoví MAS v Žádosti o dotaci

HODNOCENÍ
• výběr projektů hodnotící komisí na základě širšího souboru kri-

térií hodnotících kvalitu projektu
• hodnocení národní a mezinárodní spolupráce společně
• hodnotící komise složená min. ze zástupců MZe, SZIF a NS MAS
• veřejná prezentace
• při shodě bodů má přednost nižší požadavek na dotaci (již ne

časové hledisko)

PREFERENČNÍ KRITÉRIA
Mezinárodní spolupráce 1 x 0/3 body
Zapojení MAS nepodpořené z IV.1.1. 1 x 0/3 body
Účast na prezentaci 1 x 0/4 body
Přidaná hodnota spolupráce 3 x 0–3 body
Efektivita výdajů 3 x 0–3 body
Účelnost, komplexnost, smysluplnost 3 x 0–3 body
Poptávka 2 x 0–3 body
Zapojení veřejnosti 3 x 0–3 body
Udržitelnost 3 x 0–3 body
Zapojení dalších partnerů z území 1 x 0–3 body
Inovativnost 3 x 0–3 body
Integrovaný přístup, synergický efekt 3 x 0–3 body
Rovnoměrnost dopadu 2 x 0–3 body
Kvalita zpracování 2 x 0–3 body
Regionální identita 2 x 0–3 body
CELKEM 100 bodů

Noví členové PS LEADER: 2011–12:

jméno MAS kraj
Jana Bitnerová MAS Společná Cidlina Královéhradecký kraj
Jitka Doubnerová MAS Mikoregionu Frýdlantsko Liberecký kraj
Eva Hamplová MAS Šluknovsko Ústecký kraj
Monika Hienlová MAS Krajina Srdce Jihočeský kraj
Sylva Heidlerová MAS Pošumaví Plzeňský kraj
Zdeněk Hynek MAS Kelečsko-Lešensko-Starojicko Zlínský kraj
Ivana Jágriková MAS Sokolovsko Karlovarský kraj
Kateřina Korejtková MAS Železnohorský region Pardubický kraj
Oto Onderek MAS Pobeskydí Moravskoslezský kraj
Jana Přichystalová MAS Partnerství venkova Jihomoravský kraj
Milan Svoboda MAS Jemnicko Kraj Vysočina
Bohunka Zemanová MAS Posázaví Středočeský kraj
Martina Žákovská MAS Záhoří-Bečva Olomoucký kraj

Kontakt: Jan Florian, místopředseda NS MAS ČR o.s.
MAS Český Západ – Místní partnerství, j.florian@nsmascr.cz
tel. 774 499 396

Místopředseda NS MAS Jan Florian (MAS Český Západ)
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INICIATIVA ENERGIE VENKOVU
Apelujeme na všechny odpovědné lidi, aby se všemi prostředky

zasadili o programy, které by podporovaly následující rozvojové
trendy:

Nejlepší energie je ta, kterou vůbec nepotřebujeme ani
vyrobit, ani spotřebovat.

Elektrifikace života a technologická závislost na cizích
zdrojích nás činí bezmocnými
*** Navrhujeme širokospektrální úspory energií všeho druhu, kte-

ré jsou potřeba v denním životě ve venkovském prostoru.
*** Revidovat technologie a životní styl s cílem upřednostnit

pouze nízké energetické nároky.
*** Udělit prioritu místním zdrojům energie pro místní spotřebu.
*** Navrhovat systémy udržitelné produkce obnovitelných zdrojů.
*** Dát přednost jednoduchým řešením, která zaručí vyšší spo-

lehlivost.
*** Zabývat se pružností a alternativou ve funkci energetických

systémů
*** Řešit záložní systémy a vyvinout záložní zdroje energií a di-

stribuci energie bez závislosti na zařízeních pracujících se si-
lovou elektřinou

*** Podstatně omezit ztráty vlivem dálkových přenosů energie
a snadnou zranitelnost dálkovodů vlivem klimatických ataků.

*** Plošně zateplit celý stavební fond
*** Ponechat v programech volný prostor pro výzkumné, tvůrčí

a objevitelské projekty pro zdravé budovy, zdravé ŽP a život-
ní styl.

*** Osvětou šířit znalosti o úsporách v hospodaření s energiemi
*** K překonání klimatických extrémů podporovat akumulaci

srážkové vody a rozvíjet systémy které budou významně za-
držovat vodu v krajině

*** Důsledně snižovat spotřebu pitné vody.
*** Rozvíjet systémy pro spotřebu užitkové vody.
*** Zrušit střídání letního a zimního času a zbavit se narušování

přirozených přírodních rytmů a úbytků kapacity lidí a zvířat.

Žádáme všechny, kteří mají odpovědnost a kompetence,
aby se zasadili o rozvoj programů „Energie venkovu“ a za-
řadili je na úroveň společenské priority

Všechno, co člověku dá kvalitní život, pochází z přírody. Příroda
je živá a není naším otrokem. Proto potřebujeme se zdroji pečlivě
hospodařit.

Přiznejme si pravé hodnoty života
Člověk potřebuje nezbytně: Vzduch k dýchání
Vodu k pití
Potravu k jídlu
Domov – obydlí k ochraně před počasím
Druhého člověka k osobnímu kontaktu
Lásku k sobě a k ostatním lidem
Vlastní realizaci tvorbou nebo prací
Vědomí sounáležitosti se světem, ve kterém žije
Když vzduch nebude k dýchání, voda k pití, potraviny k jídlu…

mohou se otevřít všechny sejfy světa a peníze ani zlaté cihly Vám
ani trochu nepomohou….

Komentář:
Nejlepší energie je ta, kterou vůbec nepotřebujeme.
Proto navrhujeme širokospektrální úspory energií všeho druhu,

které jsou potřeba v denním životě ve venkovském prostoru.
Priorita pro místní zdroje energie a místní spotřebu, snížení ztrát

vlivem dálkových přenosů energie
Změna názorů, životního stylu, aby nastala obměna technolo-

gií a spotřebičů za energeticky úsporné se shodnými nebo lepšími
užitnými vlastnostmi

Produkci tepla snížit užíváním ekologických pokrokových sta-
vebních materiálů neropného původu. Zajistit velmi nízkou ener-
getickou náročnost novostaveb. Protože novostavby nepředstavu-
jí velký podíl celého stavebního fondu, zajistit plošné zateplování
všech budov, které je potřeba vytápět nebo temperovat a to nejen
novodobých staveb a staveb vybraných vlastníků, ale zateplování
celého stavebního fondu.

Neblokovat výzkum a zdravé bydlení jednoznačně vymezenými
návody a preferovanými druhy staveb a technologií, které jsou
před vyhlášením programu úředně / shora / určeny k podpoře.

Produkce energie ekologicky, ekonomicky a v místě spotřeby. Ra-
zantně snížit spotřebu.Podporovat vývoj a aplikace technologií, kte-
ré by umožňovaly rozšíření ekonomicky málo náročných a dosta-
tečně efektivních místních zdrojů energie, které by převážně z ob-
novitelných zdrojů zajišťovaly místní spotřebu.

Nové technologie musí být co nejjednodušší a co nejméně zá-
vislé na jiných zdrojích energie než obnovitelných.

Pitná voda je příliš vzácný zdroj, než aby se s ní splachoval zá-
chod. Předpokládaný vývoj změn klimatu přinese mnohem větší
extrémy v počasí. Období horkého sucha mohou být dlouhá a pro
vegetaci i faunu ničivá, Následné bouře s přívalovými dešti a silným
větrem mohou rychle změnit tvář krajiny a omezit udržení vody
v krajině. Proto je rozumné cíleně zadržovat vodu v krajině a činit
tak preventivně, dokud to vyžaduje menší náklady.

Zrušit střídání letního a zimního času, které už dávno nemá ci-
telný ekonomický přínos. Naopak zrušení letního času by odstra-
nilo zbytečné změny denního a nočního rytmu a respektovalo by
přírodní cykly a biologické hodiny lidí a zvířat. Letní čas je přežitek
a zbytečný chaos, který všemu živému narušuje život.

Hana Havlíčková, MAS Kozákov

N Námět

Jednání výboru NS MAS ve Křtinách, které předcházelo valné hromadě

Hana Havlíčková z MAS Kozákov

T Té m a : V a l n á h r o m a d a N S M A S Č R 1 2
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Předsedou Národní sítě místních akč-
ních skupin bude i v následujících dvou
letech František Winter. Předseda MAS
Horní Pomoraví obhájil 17. března na
valné hromadě Národní sítě MAS ČR ve
Křtinách (v regionu MAS Moravský kras)
již podruhé mandát předsedy sítě všech
„MASek“ v ČR. Před dvěma lety o sobě
ve Zpravodaji venkova řekl, že nejvíce
ze všeho je zemědělským ekologickým
podnikatelem Hospodaří na 1400 hek-
tarech zemědělské půdy, zabývá se cho-
vem masného skotu, ovcí a koní, pro-
dukcí jatečných zvířat. Také o sobě řekl,
že všechno ostatní jsou pro něj jen ko-
níčky. A ty zabírají hodně času…

Na úvod valné hromady Národní sítě
MAS ve Křtinách vystoupila řada hostů.
Co lze zdůraznit z jejich proslovů?

Vrchní ředitel sekce rozvoje venkova na
ministerstvu zemědělství Pavel Sekáč napří-
klad uvedl, že Národní síť MAS udělala vel-
ký skok dopředu a předpokládá, že vzá-
jemná spolupráce – jak je nastavená – bu-
de pokračovat i nadále. Poté vystoupil první
náměstek ředitele SZIF Martin Šebestyán,
který taktéž hodnotil spolupráci v současné
době na vysoké úrovni a přislíbil, že v tom-
to bude určitě i pokračovat. Navíc se SZIFem
momentálně řešíme přesun finančních pro-
středků z osy III do LEADERu, aby se znovu
otevřela možnost projektů osvojování zku-
šeností pro místní akční skupiny, které ne-
byly vybrány. Z dalších hostů bych jmenoval
vrchního ředitele Jiřího Vačkáře, který zde
pronesl zdravici za ministerstvo pro místní
rozvoj. Myslím si, že i s ministerstvem pro
místní rozvoj spolupracujeme na velmi sluš-
né úrovni. A myslím, že k tomu přispělo i to,
že ministerstvo bylo schopno nám dát do-
taci na činnost, což je taková první hvězdič-
ka v našem snažení za celou dobu, kdy fun-
guje Národní síť MAS. Za naše partnery zde
vystoupil prezident Agrární komory ČR Jan
Veleba, který zhodnotil spolupráci mezi Ná-
rodní sítí a Agrární komorou, taktéž si jí ve-
lice považuje a zejména vyzdvihl akce, které
společně pořádáme jako například Národní
konferenci VENKOV nebo výstavu Země ži-
vitelka. A jako poslední, kdo vystoupil –
a myslím, že k těm máme opravdu nejblíže
– za Spolek pro obnovu venkova ČR jeho
předseda Eduard Kavala, kterého si nesmír-
ně vážím jako člověka a který mně vlastně
už na začátku velmi pomáhal vyznat se
v tom „velkém světě“. Taktéž už jsme spo-
lu nějakou tu akci udělali a spolupráce je
velice plodná. Myslím, že se Spolkem i s Ag-
rární komorou budeme ve spolupráci i nad-
ále pokračovat.

Jaká je současná členská základna
Národní sítě MAS? Kdo ji vlastně tvoří,
kromě toho, že místní akční skupiny?
V jaké fázi života nebo vývoje Národní
síť MAS je?

Místní akční skupiny by měly
hýbat životem na venkově

Rozhovor se staronovým předsedou
NS MAS ČR Františkem Winterem

Když to budu hodnotit k dnešnímu dni,
tak už máme 126 členů, což si myslím, že je
opravdu dost. Když vezmeme v potaz, že je
112 vybraných nebo podpořených místních
akčních skupin, tak už z tohoto počtu je zřej-
mé a patrné, že jsou mezi členy Národní sítě
i nepodpořené MAS. Víme o tom, že mini-
málně dalších 20 místních akčních skupin je
v nějakém stadiu a že existují. Nicméně se
chystáme jako Národní síť všechny tyto ne-
podpořené MASky oslovit, chceme je kon-
taktovat a rádi bychom o nich získali nová da-
ta – už jen kvůli tomu, abychom pro ně byli

schopni připravit ve spolupráci s minister-
stvem zemědělství a SZIF nový program, na
který, doufám, získáme finanční prostředky.

Byl jste zvolen předsedou na další
dva roky. Jak hodnotíte svou dosavad-
ní činnost a co plánujete do budoucna?

To se těžko říká, těžko se hodnotí vlast-
ní činnost. Určitě to mně osobně dalo hod-
ně moc. Nikdy dříve jsem neměl tu mož-
nost zúčastnit se takového dění. K LEADERu
jsem se dostal tak trochu „po haluzi“. Přes-
to si myslím, že jsem schopen a ochoten pro



LEADER dýchat. Těžko budu hodnotit sám
sebe. To nechť udělá členská základna. A jest-
liže jsem dostal důvěru na další dva roky, tak
jsem možná pracoval dobře. I ze slov hos-
tů, kteří tady přednášeli, bylo zřejmé, že
si spolupráce velice cení a hodnotili kladně
i mou osobu, že jsem do toho vnesl i něco
jiného. Nicméně to asi ukáže čas.

Na valné hromadě se volilo klasicky,
tedy že zvolení členové výboru volili
předsedu. Původní návrh přitom byl, že
volba bude přímá, tedy že předsedu bu-
dou volit všichni členové. Proč k tomu
nakonec nedošlo?

Tím prvním impulsem byla zpráva kon-
trolní komise, která navrhla, že nesouhlasí
se změnou stanov. Druhým impulsem bylo
i vystoupení našeho hosta, předsedy Ná-
rodní observatoře venkova Radana Večerky
a zároveň místopředsedy Spolku pro obno-
vu venkova, který jako právník, doporučil
změnu právní formy Národní sítě MAS. Tak-
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všechna témata, nyní už jenom budeme
sbírat střípky a budeme řešit už jenom zá-
sadní rozhodnutí. A zbytek si budou muset
vydiskutovat místopředsedové se svými pra-
covními týmy sami.

Byl schválen plán činnosti Národní
sítě MAS na letošní rok. Co jsou jeho
základní body? Které hlavní priority se
budou prosazovat – míním tím Národní
síť jako organizace vůči různým part-
nerům a institucím?

Priority můžeme rozdělit do sedmi bodů.
Byť dnešní diskuse vedla k tomu, že pravid-
la fungují a už je to možná zbytečné snižo-
vat administrativu, je právě tato prvním z tě-
chto bodů Snižování administrativy není
zbytečné nikdy, protože těch papírů se stá-
le vymýšlí víc a víc a proti tomu se musíme
jako Národní síť nějakým způsobem bránit.
Další věcí – a možná to taky vypadá jako vý-
křik do tmy – je navýšení financí. I kdyby to
měly být jen finance, které budeme potře-
bovat pro nepodpořené místní akční skupi-
ny v rámci „osvojování zkušeností“, tak je
to velice důležité. Myslím, že i v ostatních
operačních programech by se další peníze
určitě našly, například v Operačním progra-
mu Vzdělávání pro konkurenceschopnost.
Zmínil bych také, že se nám doposud ne-
podařilo navázat kontakt s ministerstvem
práce a sociálních věcí, protože celý venkov
trápí nezaměstnanost a tam je pro nás ješ-
tě pole neorané,. Další věcí je spolupráce
s kraji, protože některé kraje stále nepo-
chopily, že ta daná místní akční skupina
v určitém regionu je pro ně možná daleko
důležitější a možná bude mí daleko větší vy-
povídací schopnost než různé firmy, které si
najímají na analýzy venkova. V neposlední
řadě se v plánu práce objevila snaha uvádět
v život náš Národní strategický plán LEADER
– vizi, kterou jsme vytvořili pro období
2014+, kdy bychom se chtěli s tímto doku-
mentem prosadit nejen u nás a na našich
ministerstvech, ale pokud možno ho prosa-
zovat i na evropské úrovni.

S tímto dokumentem se mohli se-
známit i další partneři nebo zástupci
institucí. Jak pohlížejí na tento vstupní
dokument Národní sítě MAS pro příští
plánovací období?

Zatím jej asi mnoho partnerů neprodis-
kutovávalo. Je pravdou, že jsme na něm
spolupracovali se Spolkem pro obnovu ven-
kova – myslím, že tam jsme zajedno, že ten
dokument je „stravitelný“ pro Spolek. Mož-
ná se trochu musí obrousit hrany vůči Ag-
rární komoře jako partnerovi, protože ten
dokument po prvním přečtení může půso-
bit dojmem, že se chceme nějakým způso-
bem vyčlenit, že bychom chtěli svůj vlastní
venkovský pilíř, což není úplně pravda.
Všichni víme, a já samozřejmě prosazuji tu-
to myšlenku, že zemědělství a venkov jed-
no jest, nicméně na venkově nejsou jenom

že to jsou právě ty dva aspekty, které při-
spěly k tomu, že se nakonec valná hroma-
da rozhodla, že nebude měnit stanovy. Vý-
bor dostal za úkol, aby do příště připravil
změnu stanov a případně i právní formy Ná-
rodní sítě MAS.

Byl zvolen i nový výbor, resp. noví
členové výboru byli nominování za jed-
notlivé kraje. V čem nastane posun?
V čem to bude jiné?

To ukáže až čas, nicméně k tak závažné
obměně zase nedošlo. Vyměnila se jedna
čtvrtina výboru, ten zbytek už má dvouleté
volební období za sebou. Těžko říct, zda na-
stane změna. Na druhou stranu je pravda,
že díky tomu, že byli zvoleni čtyři místo-
předsedové a každý z nich si vezme do pra-
covní skupiny další dva nebo tři členy výboru
a každý dostane jednu tematickou skupinu,
tak bude výbor operativnější. Předpoklá-
dám tedy, že v tom by mohl nastat trochu
obrat. Ve výboru jsme doposud probírali
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zemědělci, jsou zde i jiní drobní podnikate-
lé a právě i jim musíme věnovat pozornost.

Jakých aktivit se Národní síť MAS
v letošním roce zúčastní? Kromě těch
tradičních jako je Země živitelka a Ná-
rodní konference Venkov.

S krajským sdružením NS MAS Moravsko-
slezského kraje připravujeme LEADERFEST,
což bude celodenní kulturní akce, na které se
MASky setkají a budou se vzájemně prezen-
tovat. Nejen tedy svou činnost, ale představí
i své tradiční výrobce, řemeslníky ze svých re-
gionů. Myslím, že to by mohla být velmi za-
jímavá akce. Rádi bychom s LEADERFESTem
spojili i mezinárodní spolupráci, protože má-
me z ministerstva zemědělství přislíbenou ne-
jen jejich finanční podporu, ale i to, že by na
této akci mohla být schůzka zástupců Celos-
tátních sítí venkova z Polska, Maďarska, Slo-
venska a České republiky. Předpokládám, že
se toho budou chtít zúčastnit také místní akč-
ní skupiny z těchto států.

Dojde ke společné deklaraci nebo spo-
lečnému prohlášení? Bude to na úrovni
národních sítí jednotlivých států nebo je-
nom přátelství různých MAS?

Tam už jde o trochu vyšší politiku. Všich-
ni víme, že je Maďarsko v současné době
předsednická země EU, Polsko to bude pře-
bírat. A byla by škoda, kdybychom před-
sednictví těchto států, které jsou k nám nej-
blíže, nevyužili nebo se od toho dokonce
nějakým způsobem distancovali. Ba právě
naopak, jsme ochotni jim v jejich snažení
pomoci a samozřejmě LEADER prosazovat
i na evropské úrovni. Zejména také proto,
že si tyto dva státy předsednictví předáva-
jí a v tomto období se bude rozhodovat
i o budoucí dotační politice po roce 2013.
Takže je to pro nás jedinečná šance, jak
myšlenku LEADERu prosazovat.

Národní síť MAS má navázané part-
nerství s Národní sítí slovenských MAS.
Jaká je spolupráce zde a plánuje se ně-
co obdobného s Polskem nebo Maďar-
skem?

Národní síť MAS ČR by ráda sepsala ne-
bo podepsala partnerskou smlouvu s Ná-
rodní sítí slovenských MAS. Nicméně jsem
se dověděl, že před týdnem jim byly schvá-
leny stanovy, takže byla tato síť teprve k to-
muto datu oficiálně založena a má svou
právní subjektivitu. Na začátku dubna bude
mít své první oficiální zasedání. Protože se
se zakladateli slovenské sítě znám, předpo-
kládám, že nás na zasedání pozvou. Slo-
venská síť k nám má nejblíže. Není tam žá-
dná jazyková bariéra a mnoho našich míst-
ních akčních skupin má partnerské MAS na
Slovensku. Takže spolupráce se určitě bude
rozvíjet dál. Třeba se nám na LEADERFESTu
podaří domluvit i se zástupci sítí z Polska
a Maďarska. Určitě se nebráníme tomu i s ni-
mi podepsat partnerskou smlouvu. Protože
máme všichni jeden cíl a jeden úkol.

R R o z h o v o r 1 5

Pojďme ještě šířeji do Evropy – řada
MAS se účastnila konference v Bruselu,
jaký je z toho výstup? A dá se říci, jak si
stojí české MASky ve srovnání s evrop-
skými?

Těžko říkat nějaké místo, na kterém se
umístnila Česká republika. Nicméně mě
osobně strašně překvapilo už to, že ve srov-
návacích analýzách, které tam byly prezen-
továny, se už s Českou republikou počítá.
Česká republika byla několikrát zmiňována.
Vznik Národní sítě MAS Evropa vnímá vel-
mi kladně. Myslím tím hodnocení, jak ze
strany ELARDu, tak i Evropské sítě venkova
(ENRD). Přístup LEADER je v České republi-
ce hodnocen velmi pozitivně, a pakliže by-
chom měli opravdu meditovat o nějakých
místech, tak jsme v první evropské desítce.

Co by doporučil předseda NS MAS
a zároveň předseda jedné místní akční
skupiny ostatním MASkám do dalších

let? Co mají dělat, na co by se měly za-
měřit?

Těžko někomu sahat do svědomí a ně-
co doporučovat. Myslím si, že pokud míst-
ní akční skupina bude jen to, co jí nařizují
pravidla a metodika, tak – a možná, že se
na mě za to budou někteří hněvat – to ne-
ní místní akční skupina. Já mám představu
o tom, že ten záběr MASek je daleko vět-
ší a že jsou ochotny opravdu venkov něja-
kým způsobem organizovat a přetvářet.
V žádném případě bych nechtěl, aby míst-
ní akční skupiny suplovaly veřejnou správu.
To v žádném případě. Ale ony by měly být
tím hybatelem života na venkově. A tohle
bych doporučil všem, protože to se jim na
druhou stranu vrátí. O MASkách budou li-
dé vědět, budou se na ně velice rádi obra-
cet, budou s nimi chtít spolupracovat, bu-
dou chtít být jejich členy.

Rozhovor vedl Tomáš Šulák
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Spolek pro obnovu venkova Olomouckého kraje zvolil
nového předsedu, chce větší podporu venkova od kraje

Spolek pro obnovu venkova Olomouc-
kého kraje má nového předsedu – na vo-
lební valné hromadě v Ústí na Hranicku se
jím stal Leoš Hannig, starosta obce Vápen-
ná na Jesenicku, který je zároveň krajským
zastupitelem.

Místopředsedy Spolku jsou starosta Tu-
čína (Vesnice roku ČR 2009) Jiří Rezníček,
který je také předsedou mikroregionu Po-
bečví a starostka Náměště na Hané Marta
Husičková, která je předsedkyní MAS Re-
gionu Haná.

SPOV hodlá v nejbližší době prosazovat
posílení rozpočtu krajského Programu ob-
novy venkova na 60 milionů korun a do-
poručuje hledat úspory např. v rozpočtu
organizace krajského úřadu. Navrhuje zvý-
šení výše podílu dotace v POV OK na 60
procent a také, aby nynější oblast podpory
zaměřená na mikroregiony nebyla pouze
investiční. Spolek dále žádá, aby výběrová
kritéria POV od roku 2012 zohledňovala
kvalitu projektů a zrušila se kritéria, která
předem diskriminují určité typy obcí podle
úspěšnosti/neúspěšnosti žadatele v minu-
lých letech.

Spolek se na valné hromadě dále vyslo-
vil pro zjednodušení agendy při uzavírání
dohod o vytvoření míst v rámci veřejně pro-
spěšných prací a patřičnou úpravu zákona
o zaměstnanosti. V této věci hodlá vyjed-
návat i s poslanci.

Dalšími členy jedenáctičlenného předsed-
nictva na období 2011–2014 jsou František
Winter, místostarosta Hanušovic, předseda
MAS Horní Pomoraví a předseda Národní
sítě MAS ČR; Miluše Stržínková, starostka

obce Rouské (Vesnice roku OK 2007) a před-
sedkyně mikroregionu Záhoran; Pavel Ko-
lář, starosta Kralic na Hané a předseda mi-
kroregionu Prostějov venkov; Zdeněk Lév,
místostarosta Stříteže nad Ludinou (Ves-
nice roku OK 2006); Karel Stojan, ředitel
Krajské agentury pro zemědělství a venkov
Olomouc; Jaroslav Brzák, manažer MAS
Regionu Haná a ředitel Školy obnovy ven-
kova Olomouckého kraje; Tomáš Šulák,
starosta obce Veselíčko, předseda mikrore-
gionu Lipensko a předseda MAS – Partner-
ství Moštěnka a Marcela Harnová, dosavad-
ní tajemnice SPOV ČR, která v této pozici le-
tos končí.

Předsedou revizní komise byl zvolen sta-
rosta Krumsína Jaroslav Střelák, který je před-
sedou mikroregionu Plumlovsko, dále staros-
ta Císařova Alois Ševeček a starosta Ústí Libor
Vykopal.

Volební valná hromada se uskutečnila
10. března 2011 v obci Ústí na Hranicku.
Akce se zúčastnil 1. náměstek hejtmana
Olomouckého kraje Michael Fischer.

TSu

Více informací:
Leoš Hannig, předseda SPOV OK

tel. 737 286 377, 584 439 068
leos.hannig@seznam.cz

Z Z č i n n o s t i S P O V 1 6

mailto:leos.hannig@seznam.cz


Zpravodaj venkova (měsíčník SPOV ČR a NS MAS ČR) • č.157 • 4/2011

Připravuje se setkání škol obnovy
venkova: „Od programu obnovy
vesnice k LEADERu“

V České republice existuje řada obcí a dalších institucí, které se
v souvislosti s implementací Programu obnovy venkova začaly za-
bývat vzděláváním v této oblasti. Vžil se pro ně souhrnný název
„školy obnovy venkova“ (dále jen „ŠOV“). Jejich seznam postup-
ně nabýval i zužoval se – to, co se nám podařilo podchytit, je vy-
věšeno na webových stránkách, zřízených společně s obdobnými
středoevropskými iniciativami a institucemi na www.ebfle.eu.

Vaše MAS (agentura, o.p.s., katedra) v tomto seznamu není, ale
je ve vzdělávacích aktivitách tak vitální, že bychom byli rádi, kdy-
by se dále popsaných setkání ŠOV účastnila. Pokud o to projevíte
zájem, tak Vás na webové stránky doplníme a dáme Vám k dispo-
zici vstupní jméno a heslo, abyste informace o Vás mohli sami do-
plnit a aktualizovat.

V tom případě budete nadále automaticky informováni o každo-
ročním národním setkání ŠOV, které se již uskutečnilo v obcích Třa-
novice (Moravskoslezský kraj), Luka nad Jihlavou (Kraj Vysočina), Vís-
ky (Jihomoravský kraj), Hnanice (Jihomoravský kraj), Hořice (Králové-
hradecký kraj), Klenčí pod Čerchovem (Plzeňský kraj) a Liběšice
(Královéhradecký kraj) a letos se uskuteční v obci Horní Ředice (Par-
dubický kraj). Předběžně počítáme s termínem 16. – 17. června 2011.

Informujte, zda Vám tento termín vyhovuje a v jakém počtu
(orientačně) se setkání zúčastníte. Je nutno počítat s vložným, kte-
ré obdobně jako v minulých letech bude sloužit k pokrytí části ná-
kladů (obec požádala o dotaci z MMR). O jeho výši a podrobném
programu (jeden den je vždy věnován exkurzi) budete včas infor-
mováni pořádající obcí. K tomu uvítám, když mně ještě sdělíte k ja-
ké problematice byste chtěli vystoupit, o jaké zkušenosti byste se
rádi podělili s ostatními. V tom případě Vaše vystoupení zařadíme
do předem připravené části programu.

Téma setkání v roce 20. výročí vzniku národního Programu ob-
novy vesnice (projednaného 29. května 1991 vládou ČR) „Od Pro-
gramu obnovy vesnice k LEADERu“ otevře prostor pro společ-
né posouzení nové situace v osvětové a vzdělávací oblasti obnovy
venkova po vzniku místních akčních skupin. Na programu bude ta-
ké téma sociální problematiky, nabývající na významu v souvislos-
ti se stárnutím populace, se specifickým zaměřením na venkovské
obce. V tomto směru naváže na evropské setkání ŠOV 5. – 7. květ-
na 2011 v Simmern / Hunsrück v Porýní-Falcku (cca 120 km zá-
padně od Frankfurtu nad Mohanem), uspořádané Centrem ven-
kova tamního ministerstva zemědělství, jehož tématem je sociální
infrastruktura na venkově.

Na Vaši reakci se těší Ing. arch. Jan Florian, člen před-
sednictva Spolku pro obnovu venkova, tel. 733 607 513

Určeno: Centrum pro komunitní práci západní Čechy; Centrum roz-
voje Česká Skalice; Centrum Veronica Hostětín; Čermná nad Orlicí;
Česká zemědělská univerzita; Liga Ekologických Alternativ; MAS Vla-
dař, o.p.s.; Mikroregionální školicí středisko svazku obcí Větrník; Míst-
ní akční skupina Labské skály; Novohradská občanská společnost;
O. s. Hodina H; Občanské sdružení Chvojensko; Občanské sdružení
přátel Českého středohoří v Bílce pod Milešovkou; Obec Košťálov;
Obec Horní Ředice; Regionální škola obnovy a rozvoje venkova Čepí;
Regionální škola obnovy venkova v Koclířově; Regionální škola rozvoje
venkova Středočeského kraje; Středočeská škola obnovy venkova
v Letech; Středomoravská agentura rozvoje venkova, o.p.s.; Škola ob-
novy a rozvoje venkova Luka nad Jihlavou; Škola obnovy venkova
Horky nad Jizerou; Škola obnovy venkova Liběšice, o.p.s.; Škola ob-
novy venkova Olomouckého kraje, o.p.s; Škola obnovy venkova Pod-
blanicka; Škola obnovy venkova Sudoměřice u Bechyně; Škola obno-
vy venkova v Modré; Tima Liberec; Ústav územního rozvoje; Ústav ze-
mědělské ekonomiky a informací; VOŠ obnovy venkova; Vzdělávací
centrum MAS NAD ORLICÍ
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Marie Šedá: Dobrou knihovnu
dělá dobrý knihovník
Anketa hodnotících komisařů v krajském kole
soutěže Vesnice roku (14. díl)

Marie Šedá je knihovnice a krajská metodička v Moravsko-
slezské vědecké knihovně v Ostravě. Ve funkci komisaře v Mo-
ravskoslezském kraji působí dva roky. Marie Šedá uzavírá na-
ši anketu, kterou jste měli možnost sledovat ve čtrnácti číslech
Zpravodaje venkova. Její slova o tom, jak by měla vypadat
správná venkovská knihovna a co by měla dělat správná ven-
kovská knihovnice jsou pěknou tečkou i povzbuzením do dal-
ší práce knihovníků na venkově a mohou být i dobrou moti-
vací pro obce soutěžící ve Vesnici roku.

1. Můj vztah k venkovu?
Jsem krajský metodik, v našem kraji žiji celý život, začínala jsem

ve veřejné knihovně a od té nejmenší (200 obyvatel) jsem prošla
střediskovou knihovnou (3 000 obyvatel, 9 poboček), na chvíli za-
kotvila v muzejní knihovně, poté v městské knihovně okresního
města a nyní jsem v knihovně krajské.

Spjatá jsem svým místem narozením, svým životem, svou prací…

2. Jak má (podle mého názoru a mých zkušeností) vypadat
„správná venkovská knihovna“ – co tam nesmí chybět?
Viděla bych to na lehčí otázku, ale budiž – vesnická knihovna,

knihovna venkovská (nemám ráda kategorie) – knihovna, kde to
žije, kde knihovnice není jen inventář, ale která ví, umí a zná…
a nejen knihovnickou profesi. Ví, co lidé potřebují, co je trápí, umí
naslouchat, umí poradit i pomoci, umí být svá a má chuť stále ně-
co podnikat – pro své čtenáře i nečtenáře, pro děti i dospělé, vidí
za obzor a ví, že na světě není jen její knihovna – umí se učit a umí
své znalosti použít. A umí se (nejen) na „své“ lidi usmívat…

A jak má vypadat knihovna? Určitě jinak, než jak to mívají lidé ve
svých představách, tedy měl by to být prostor, kde se lidé cítí dobře
a není důležité, kolik má metrů čtverečních a jak starý má nábytek…
Mělo by tam být vše, co čtenář-návštěvník-uživatel – potřebuje. Jed-
noznačný recept nemám – ale vím, že jsou knihovny, kde je to správ-
né „teplo“.

Vím a víme to všichni, že dobrou knihovnu dělá dobrý knihovník.

3. Mé zkušenosti se soutěží Vesnice roku – co se mí líbí, co
mne inspiruje a co mi naopak vadí či dokonce chybí?
Jsem ráda, že soutěž je. Jednoznačně. Jsem sice co do délky své-

ho působení v komisi mladá J, ale cením si toho, že knihovna je
prvek, který podléhá hodnocení. To jednoznačně. Nejednoznačně
ale působí v našem kraji to, že za oceněnou knihovnu nedostane
obec žádnou finanční cenu. Tedy je to tak trochu demotivující – de-
moralizující??? A také jsem se při pročítání informací o obcích mu-
sela velmi bedlivě dívat, jestli si vůbec vzpomínají, že knihovnu ma-
jí… A někde se i upomínat, že tu knihovnu SKUTEČNĚ ale OPRAV-
DU SKUTEČNĚ musím vidět… A počkat si na klíče... A nechat se
odvést mimo krásně zrenovovanou budovu úřadu.

Nedivila jsem se ničemu, úroveň knihoven je stále různá, ale by-
lo mi líto, že někdy ani sama knihovnice (ba i knihovník!) neměli
informaci, že komise přijede do knihovny. Ale určitě se to lepší…

A za ty pouhé dva roky se mi daří do knihoven vodit i komisi,
která se také ráda podívá a může porovnávat… třeba tu právě na-
vštívenou knihovnu s tou jejich. I to je inspirace, motiv a důvod,
proč mít v soutěži Vesnice roku knihovny.

Anketu připravuje Daniela Wimmerová

(Vážení čtenáři. Již nyní se můžete těšit na další seriál,
který připravuje Daniela Wimmerová. Bude o knihovnách

na venkově v jednotlivých krajích naší republiky.)

S S e r i á l

www.ebfle.eu
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MAS Moravská cesta převzala po dohodě se sdružením Aktiv+
a předešlém pověření certifikovaných výrobců koordinaci regio-
nální značky „HANÁ regionální produkt“. Na valné hromadě Aso-
ciace regionálních značek (ARZ) dne 8. března 2011 v Praze byla
Moravská cesta přijata jako již patnáctý člen ARZ a jmenována re-
gionálním koordinátorem značení domácích výrobků „HANÁ re-
gionální produkt“.

Dosavadní certifikovaní výrobci se vrátí k regionální značce a za-
čnou jí znovu používat. „Předpokládáme, že v průběhu následují-
cích dnů oslovíme další potencionální výrobce, kteří by se mohli
ucházet o certifikaci regionální značky,“ uvedla předsedkyně Mo-
ravské cesty Julie Zendulková. Slavnostní certifikace nových výrob-
ků a služeb se uskuteční na jaře (květen) a na podzim (listopad) ro-
ku 2011.

V rámci regionálního značení HANÁ byla nově navázána spo-
lupráce s dalšími místními akčními skupinami v tomto regionu, kte-
rý zahrnuje oblasti Olomoucka, Přerovska, Prostějovska, Vyškovska
a Kroměřížska. Spolupráce byla stvrzena dne 3. března 2011 pod-
pisem „Memoranda o spolupráci“, jehož ustavujícími členy je pět
místních akčních skupin, pět certifikovaných výrobců, dvě sdružení
a dvě instituce. Společně budou pracovat na marketingové strategii
regionální značky s mottem: „Hanáci omijó ledasco – zkoste to.“

V nejbližší době se uskuteční formální dohody mezi občanským
sdružením Aktiv+ a Moravskou cestou ohledně předání značení
„HANÁ regionální produkt“. Aktiv+ ukončil členství a činnost
v ARZ. Asociace nyní koordinuje patnáct značek v celé zemi.

MAS Moravská cesta v současné době působí jako rozvojová
agentura, která vybírá místní projekty ze svého regionu v progra-
mu LEADER. V letech 2008–2011 podpořila 40 projektů místních
žadatelů za 30 milionů korun. MAS Moravská cesta působí na úze-
mí 19 obcí od Křelova-Břuchotína po Bouzov, má 40 členů, reali-
zuje Strategický plán LEADER „Hanáci se rozkévale… včel ovidite“.

Julie Zendulková, předsedkyně MAS Moravská cesta
Tel: 724 111 510; E-mail: julie.zedulkova@moravska-cesta.cz;

Web: www.moravska-cesta.cz

Účastníci Memoranda o spolupráci:

MAS: MAS Moravská cesta, MAS Region Haná, MAS – Partner-
ství Moštěnka, MAS Na cestě k prosperitě, MAS Prostějov venkov,
další zájemci o spolupráci MAS Společná cesta (Vyškovsko) a MAS
Hříběcí Hory

Sdružení a instituce: Asociace regionálních značek ČR, Krajské
sdružení Národní sítě MAS ČR v Olomouckém kraji, Olomoucký
kraj, Krajská agentura pro zemědělství a venkov Olomouc

Výrobci: 5 (Kuželová, Giacintová, Vitoslavská, Sýkora, Poštulka)

Moravská cesta převzala s podporou NS MAS
koordinaci značky „HANÁ regionální produkt“

V prostorách Krajské agentury pro zemědělství a venkov v Olomouci se v únoru a březnu uskutečnilo několik jednání k oživení znač-
ky „HANÁ regionální produkt“ za přispění a koordinace krajského sdružení NS MAS

Komise v Českosaském Švýcarsku
udělí další značky regionální produkt

V Českosaském Švýcarsku a na Šluknovsku pokračuje značení
domácích výrobků značkou Českosaské Švýcarsko regionální pro-
dukt. České Švýcarsko, o.p.s., která je koordinátorem značky, chys-
tá na 5. května třetí zasedání certifikační komise, která schvaluje
žádosti o udělení značky. Uzávěrka příjmu žádostí je 18. dubna
2011.

O značku se mohou ucházet potravinářské výrobky, například
pečivo či uzeniny nebo řemeslné výrobky, například keramika, šper-
ky a mnoho dalších,“ říká koordinátorka značky Michaela Andě-
lová. „U všech však dbáme na původ a kvalitu,“ dodává. Zájemci
o značku naleznou žádost spolu s obecnými zásadami pro udělo-

vání a užívání značky na http://www.regionalni-znacky.cz/ceskosa-
ske-svycarsko/cs/pro-vyrobce/dokumenty/.

Značku obdrželo v minulosti již 15 výrobců. Mezi oceněnými vý-
robky najdeme dřevěné hřebeny a spony do vlasů, bylinná mýdla,
přírodní kosmetiku, nože, pálenku, autorskou keramiku a kera-
mické modely podstávkových domů, pivo, malované sklo, kovové
šperky, likér a marmelády. Značka pomáhá nejen místním, ale i ná-
vštěvníkům regionu najít kvalitní výrobce a vyznat se v jejich na-
bídce. Výrobci jsou zváni na různé akce, získávají nové zakázky. Do
systému regionálních značek se už zapojily oblasti jako Krkonoše,
Šumava, Beskydy, Moravský kras, Orlické hory, Vysočina a další. Re-
gionální značení pomáhá výrobcům v reklamě a propagaci jejich
produkce, s odbytem jejich produktů a se zvýšením prestiže vý-
robků v tuzemsku i v zahraničí.

Petr Heinrich, MAS Šluknovsko

http://www.regionalni-znacky.cz/ceskosaske-svycarsko/cs/pro-vyrobce/dokumenty/
http://www.regionalni-znacky.cz/ceskosaske-svycarsko/cs/pro-vyrobce/dokumenty/
www.moravska-cesta.cz
mailto:julie.zedulkova@moravska-cesta.cz
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MAS Šluknovsko připravuje
farmářské trhy i kalendář akcí

Na jaře (13. – 14. května) a na podzim (15. října) se ve varns-
dorfském pivovaru Kocour uskuteční farmářské trhy. Lidé si zde bu-
dou moci koupit sezónní tuzemskou zeleninu a ovoce, kravské a ko-
zí sýry, uzeniny, ryby, med, pečivo, koláče, ovocné šťávy, houby, ko-
ření, sazenice, květiny, originální rukodělné výrobky regionálních
výrobců, potřeby pro drobné chovatele a živá chovná zvířata. Trhy
budou zpestřeny doprovodným kulturním programem pro děti i do-
spělé. Záštitu nad akcí převzala kromě MAS Šluknovsko rovněž
Okresní agrární komora Děčín.

Vyzýváme tímto všechny řemeslníky, drobné pěstitele a chova-
tele drobného zvířectva, aby v případě zájmu o účast na farmář-
ských trzích kontaktovali s dostatečným předstihem MAS Šluknov-
sko, (tel. 724 778 296 nebo massluknovsko@atlas.cz).

Díky finanční podpoře Fondu malých projektů v Euroregionu Ni-
sa bude MAS Šluknovsko realizovat projekt Živé Šlukovsko, pod-
pora regionálních akcí, věnovaný propagaci regionálních akcí to-
hoto roku na české i saské straně.

Projekt navazuje na kalendář akcí, který v minulém období vy-
dalo Informační centrum Města Šluknov a zmapuje všechny akce
na obou stranách hranice Šluknovského výběžku, jako jsou např.
řemeslné trhy, slavnosti, poutě apod. Souhrn všech akcí bude sjed-
nocen do kalendáře, distribuovaného do domácností na Šluknov-
sku i v Sasku. Z tohoto seznamu bude vybráno dvacet nejzajíma-
vějších akcí a v průběhu roku 2011 na ně bude postupně pro-
střednictvím plakátů a propagace v médiích zvána široká veřejnost.

Dana Dudková, MAS Šluknovsko

P P r o j e k t s p o l u p r á c e L E A D E R :

Termín: 12. 4. 2011 (úterý)
Čas: 9.30
Místo: Ministerstvo zemědělství, Praha Těšnov 17,
IV. Patro, zasedací místnost 413

Program jednání:
1. Zahájení činnosti Výboru v novém složení – představení, cíle,

zásady, kodex
2. Kontrola plnění úkolů z minulého jednání

Zpráva o činnosti za uplynulé období (Winter)
3. Zprávy z Pracovní skupiny MV (Florian)
4. Zprávy z jednání Monitorovacího výboru (Winter)
5. Informace o Lesferfest 2011 – program, Vize 2014+
6. Závěry z Volební valné hromady NS MAS ČR, o.s.

– Zpráva Kontrolní komise
– Návrhy Kontrolní komise na řešení
– Rozdělení kompetencí místopředsedů výboru

7. Pracovní skupiny Výboru NS MAS ČR – revize, rekapitulace
8. Implementace plánu práce do jednotlivých Pracovních skupin
9. Různé

– návrh smlouvy se Svazem českých a moravských spotřeb-
ních družstev

– smlouva s ARZ
– připomínky členů výboru

Pokud se nebude moci jednání zúčastnit člen výboru, žádám, aby
oslovil svého náhradníka.

Bc. František Winter, předseda NS MAS ČR

P P O Z VÁ N K A n a z a s e d á n í
v ý b o r u N S M A S Č R

Venkovská tržnice spuštěna!

Vážení přátelé, příznivci venkova, obyvatelé regionu Krajina srdce,
konečně se realizace projektu Venkovská tržnice II chýlí ke

konci. V rámci tohoto projektu vznikl software – redakční systém,
který je pro Vás k dispozici na adrese www.venkovskatrznice.eu,
a zároveň tištěné katalogy podnikatelů a neziskových organizací,
které jsou od ledna roznášeny do většiny domácností na území
naší místní akční skupiny. Stane-li se, že se k některým z Vás ka-
talog přece jen nedostane, je možné vyžádat si jeho zaslání po-
štou zdarma, telefonicky na čísle 775 317 757 nebo e-mailem:
maskrajinasrdce@centrum.cz, nebo si ho můžete vyzvednout osob-
ně u nás v kanceláři.

Vlastnímu tisku katalogů předcházel poměrně náročný sběr
údajů v terénu. Může se stát, že v katalogu některé podnikatele
nebo neziskové organizace nenajdete. Důvodem může být to, že
v katalogu nechtěli být uvedeni, nebo nebyli našimi tazateli zasti-
ženi – to hrálo důležitou roli, neboť každý subjekt zde uvedený mu-
sel svým podpisem stvrdit souhlas se zveřejněním svých údajů.

mailto:maskrajinasrdce@centrum.cz
www.venkovskatrznice.eu
mailto:massluknovsko@atlas.cz
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Víte-li o někom ve Vašem okolí, že v tiš-
těném katalogu chybí, prosím informujte
tyto subjekty, ať už z řad podnikatelů nebo
neziskových organizací, o možnosti registra-
ce na www.venkovskatrznice.eu. V této soft-
warové aplikaci je možné vyhledávat sub-
jekty v elektronickém katalogu, vkládat ne-
komerční inzerci nebo informace o Vašich
akcích a v podstatě tak zajistit publicitu Va-
šim aktivitám, a to vše zcela zdarma.

Součástí systému Venkovské tržnice jsou
také venkovní vitríny, které jsou instalovány
ve všech obcích na území MAS Krajina srd-
ce. Uživatelé systému, kteří nemají přístup
k internetu, mohou oznámení o konání ak-
ce nebo inzerát vhazovat do schránky, kte-
rá je součástí vitríny.

PROČ VENKOVSKÁ TRŽNICE?

Naším cílem je zajistit vysokou kvalitu ži-
vota pro obyvatele regionu a také podpo-
rovat nezávislost regionu na vnějších zdro-
jích. Chceme, aby se lidem v našem regionu
líbilo a dobře žilo. Proto podporujeme vzdě-
lávání, rozvoj služeb, ale také podnikání,
vzájemnou spolupráci a komunikaci lidí,
kteří u nás žijí. Rádi bychom, aby se virtuál-
ní Venkovská tržnice, jejíž součástí je tento
tištěný katalog, stala prostorem, kde lidé
budou spolu komunikovat, budou se spolu
potkávat, kde budou získávat informace
o tom, kde se co nového děje a chystá. Tak
vždycky venkovský trh fungoval – ke smě-
ně zboží, výměně informací a k vzájemné-
mu potkávání.

Nová doba tento tradiční prostor likvi-
duje. Nakupuje se anonymní zboží bez
tváře v supermarketech a kulturu chytáme
satelity ze všech koutů světa. Nové tech-
nologie můžeme ale využít i pro obnovu
toho, co se z našeho venkova vytratilo.
Většina našich obcí žije čilým společen-
ským životem, v mnohých je celá řada ak-
tivních spolků a leckde přežívají šikovní ře-
meslníci zvládající ještě řemeslné techniky
našich dědů.

Je dobré se navzájem povzbudit, vždyť
patříme k sobě nejen v rodině, dokonce ani
nejen v jedné obci, ale v širším okolí, re-
gionu. Proč jezdit utrácet jinam, když mů-
žeme dát vydělat místním lidem? Tím, že
peníze zůstanou v regionu, podporujeme
jeho rozvoj.

V našem regionu se stále něco zajímavé-
ho děje. Většina obcí má vlastní bohatou
nabídku aktivit kulturních i sportovních a to
nejen pro místní obyvatele. Díky Venkov-
ské tržnici mohou organizátoři informovat
o tom, co připravují a tím si zajistit vyšší ná-
vštěvnost.

Doufáme, že si Venkovská tržnice najde
široký okruh svých příznivců (i přispívatelů)
a stane se nepostradatelným komunikač-
ním nástrojem v našem regionu.

Monika Hienlová,
předsedkyně sdružení

MAS Krajina srdce

Mediální partner
akce

Pozvánka na vzd lávací akci

Tradi!ní "emesla jižní Moravy a tvorba p ších tras, venkovských muzeí
adalších produkt#venkovského cestovníhoruchu

Vzd lávací akce je sou!ástí projektu Krajského sdružení NS MAS $R Jihomoravského
kraje Tradice a inovace ve venkovském cestovním ruchu na jižní Morav 

Datum: 15. – 16. dubna 2011
Místo : P"ednášky v objektu moderního Pastora!ního domu u kostela,Tvarožná Lhota
Exkurze: Živé d dictví – "ezbá"ství, keramika, pomlázky, kraslice, ornament aj.

Program 1. den (8.00- 14.00):

1) Tradi!ní "emesla jižní Moravy – historie a sou!asnost
– p ednášející Mgr. Martin Šimša, NULK Strážnice

2) Nositelé tradice
– p ednášející Mgr. Martin Šimša, manažer programu NULK Strážnice

3) Tradi!ní výrobek Slovácka
– p ednášející Lenka Dur!áková, manažer programu Tradi"ní výrobek Slovácka, Region Slovácko

4) Živé d dictví – vyhledávání a spolupráce s tradi"ními výrobci v CR
- p ednášející Mgr. Vít Hrdoušek, manažer projektu Živé d#dictví

5) Návšt vnická místa – inovace v šetrném cestovním ruchu
- p ednášející Mgr. Vít Hrdoušek, manažer projektu Venkovské tradice v krajin#

Odpoledne v 15.00 návšt va degustace Koštu oskoruší a Muzea oskoruší na Oskorušové
stezce, procházka unikátním vina ským areálem Plže v Petrov s ukázkou zapojení vina $ do
venkovské turistiky.

Program 2. den (8.00-14.00):

1) Exkurze (sraz 8.00 ve Tvarožné Lhot u pastor. domu)
2) 8.30 Návšt va !ezbá!ské expozice na Salaši Travi"ná s ochutnávkou sýr#
3) 9.30 muzea brat!í Úprk# v Kn ždubu
4) 10.00 Tradi"ní keramická dílna a expozice Fr. Bendíka v Hroznové Lhot 
5) 10.30 Medové výrobky firma Jaroš v Tasov , ochutnávka
6) 11.00 Doška!ská dílna v Hroznové Lhot – jediná svého druhu
7) 11.30 Vina!ský areál Pod k!íbem v Kozojídkách – ukázka pletení žil a zdobení vajec
8) 12.30 ob d ve Strážnici
6) 13.30 Návšt va nové expozice pálenice a moštárny ve Strážnici, Pr#žk#v mlýn –
p!ipravovaná expozice !emesel a výstava ornamentu ze Strážnice
- p ednášející a vedoucí exkurze Mgr. Vít Hrdoušek, manažer projektu Živé d!dictví

Další informace:
Vzd lávací akce a exkurze je bezplatná s výjimkou ob da v pátek a sobotu. Ob d bude
zajišt n. Ú"astníci obdrží zdarma CD, tišt!né studijní materiály, informa"ní materiály
a ob"erstvení (káva, "aj, nealko nápoje). Ú"astník#m mimo Jihomoravský kraj bude zajišt!no a
hrazeno ubytování z pátku na sobotu. V pátek ve"er od 19.00 pro zájemce možné neformální
posezení ve sklep v areálu Plže v Petrov .

Na akci je nutné se p!edem p!ihlásit nejpozd ji 5 dn# p!ed konáním !

Kontakty: Jana Koudelková, MAS Moravský kras o.s., tel. 511 141 728,
e-mail: masmk@seznam.cz

TENTO PROJEKT
„Tradice a inovace ve venkovském cestovním ruchu na jižní Morav “

JE SPOLUFINANCOVÁN EVROPSKOU UNIÍ
Z EVROPSKÉHO ZEM!D!LSKÉHO FONDU PRO ROZVOJ VENKOVA

v rámci opat"ení III.3.1 Vzd lávání a informace
Evropský zem d lský fond pro rozvoj venkova: Programu rozvoje venkova #R
Evropa investuje do venkovských oblastí

www.venkovskatrznice.eu
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Přípravný výbor si Vás dovoluje upozornit na mezinárodní konferenci

LeaderFEST 2011
aneb setkání Leaderů evropských zemí
17. – 18. května 2011
v historickém městečku Štramberk, Moravskoslezský kraj, Česká republika

Setkání zástupců MAS a dalších aktérů rozvoje venkova z evropských zemí, kteří pracují metodou Leader nebo se na tuto metodu při-
pravují. Program konference je zaměřen na výměnu zkušeností a příkladů dobré praxe, ale také na budoucnost programu Leader v ob-
dobí 2014 – 2020. Akce navazuje na úspěšnou konferenci LeaderFest 2009 v Hradci nad Moravicí, které se zúčastnili zástupci 8 ev-
ropských zemí.

Předběžný program:

PONDĚLÍ 16. 5. 2011:
• ubytování vzdálenějších účastníků od 14:00 hod.
• instalace výstav, posterů, stánků
• možnost prohlídky města a jeho památek, využití wellness programu
• večeře a večerní neoficiální setkání

17. 5. 2011 ÚTERÝ (10:00 – 19:00 hod.)
• oficiální zahájení LeaderFESTU 2011
• celodenní blok krátkých prezentací a workshopů na téma:
Program Leader – příklady dobré praxe
• jarmark tradičních řemesel a produktů
• kulturní vystoupení – ukázky venkovské kultury evropských národů (hudba, tanec, divadlo)
• celodenní přehlídka krátkých audiovizuálních pořadů na téma venkov
• komentované prohlídky města a jeho pamětihodností
• terénní workshopy na téma geoparky, obnova a využití historických památek apod.
• fakultativní exkurze do zajímavých míst v blízkém okolí
• společenský večer

STŘEDA 18. 5. 2011 (10:00 – 17:00)
• celodenní blok krátkých prezentací a workshopů na téma: Budoucnost programu LEADER 2014+
• diskuze o závěrech LEADERFESTU 2011
• rozloučení s účastníky

Informace pro účastníky:
Tento první cirkulář má sloužit jako vstupní informace pro zarezer-
vování termínu pro Vaši účast na této konferenci. Další podrob-
nosti, týkajíce se přesného programu, způsobu přihlášení, formy
účasti a prezentací budou upřesněny v následujících materiálech,
zaslaných na Vaší adresu nebo na webových stránkách akce na
www.nsmascr.cz/leaderfest2011.
Výdaje na LEADERFEST 2011 jsou uznatelným nákladem pro míst-
ní akční skupiny v rámci programu Leader.
Město Štramberk má dobré letecké (letiště Mošnov 10 km), silnič-
ní (dálnice D1 15 km) a železniční (železniční nádraží Studénka, Os-
trava – Svinov 15 km).

Pokud Vás informace o LeaderFESTU 2011 zaujaly, sdělte nám Vaše
kontaktní údaje pro zaslání dalších pokynů na e-mail:
info@masopavsko.cz

Rovněž prosíme o šíření informací o LeaderFESTU 2011 mezi další
MASky.

Poplatky:
• Cena 300 Kč (12 EUR) pro návštěvníka jarmarku a workshopů

s volným vstupem na kulturní vystoupení, do památek a na
ochutnávky.

• Cena 1 500 Kč (60 EUR) pro účastníka prvního dne konání
LeaderFESTU – volný vstup na všechny akce prvního dne (ná-

vštěva jarmarku a workshopů s volným vstupem na kulturní
vystoupení, do památek a na ochutnávky) plus plná penze
včetně společenského večera, bez ubytování.

• Cena 3 000 Kč (120 EUR) pro účastníka obou dnů konání akce
– vstup na všechny akce obou dnů (návštěva jarmarku a works-
hopů s volným vstupem na kulturní vystoupení, do památek
a na ochutnávky) plus 2x plná penze včetně společenského ve-
čera plus 2 x ubytování.

Doprovodný program:
• Přehlídka produkce malých pivovarů z celé ČR
• Degustace moravských, českých i zahraničních vín
• Ochutnávky sýrů, uzenin a dalších tradičních produktů a regio-

nálních značek
• Soutěže
• Organizátoři konference nabízejí všem účastníkům konference

možnost prezentace svých národních a regionálních produktů,
kulturních vystoupení, dokumentárních filmů, fotografických i ji-
ných výstav v atraktivním prostředí památkové rezervace histo-
rického města Štramberk.

Informace o městě Štramberk
http://www.stramberk.cz/

http://www.relaxvpodhuri.cz/
http://www.nsmascr.cz/

Změna informací vyhrazena.

http://www.nsmascr.cz/
http://www.relaxvpodhuri.cz/
http://www.stramberk.cz/
mailto:info@masopavsko.cz
www.nsmascr.cz/leaderfest2011
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Anketa ministerstva zjišťuje názory
starostů na jejich přímou volbu

Česká vláda navrhuje, aby vedle prezidenta vybírali voliči přímo
i starosty. Ministerstvo vnitra během března rozeslalo starostům
anketu, v níž se mohou do konce měsíce k problematice vyjádřit.
Sedmdesát procent z oslovených starostů se v anketě zatím vyslo-
vilo pro. V některých obcích na venkově se naopak obávají, že na-
bízená změna jim život spíš zkomplikuje. Vláda by přímou volbu
chtěla v menších obcích, asi do 1 500 obyvatel.

Podle předsedy Svazu města a obcí a europoslance Oldřicha Vla-
sáka (ODS) je proti přímé volbě starostů většina představitelů měst
a obcí. Tvrdí, že pro přímou volbu jsou především představitelé
menších obcí. U větších měst by prý po jejím zavedení mohl být
narušen zaběhlý systém. „Například na Slovensku, kde je přímá
volba starostů zavedena, je v mnoha městech funkce obce paraly-
zovaná jenom proto, že starosta je z jiné politické strany, než kte-
rá má většinu v zastupitelstvu,“ uvedl Vlasák.

Strany vládní koalice by chtěly, aby starosty v malých obcích,
v nichž nevzniká obecní rada, lidé mohli přímo vybírat od roku 2013.
V lednu ministr vnitra Radek John oznámil, že legislativní rada vlády
bude posuzovat ústavnost návrhu na přímou volbu starostů v ma-
lých obcích. Potřebné změny zákonů mají být hotové koncem roku.

maš

Jste pro přímou volbu starostů a kandidovali byste znovu na
tento post v případě přímé volby? Posílí přímá volba pozici sta-
rosty v obcích a je pro ně prospěšná, nebo naopak může při-
nést problémy, plané sliby či korupci? O své názory se můžete
podělit se čtenáři Zpravodaje venkova, neboť tématu se bude-
me více věnovat v jeho příštím čísle.

Ministr Jankovský: Ministerstvo
pro místní rozvoj nic rušit nehodlá!
Obavy vznikly o malé stavební úřady

I přes opakovaná vyjádření klíčových pracovníků ministerstva pro
místní rozvoj se neustále objevují takřka panické obavy z chystaného
rušení stavebních úřadů. Jejich osud by údajně měla zpečetit chysta-
ná novela stavebního zákona. Žádné plošné vymazání stavebních
úřadů z mapy republiky ale ministerstvo rozhodně nechystá.

Novela stavebního zákona po více než dvou letech pečlivých pří-
prav míří do poslední fáze, tedy meziresortního připomínkového ří-
zení. Poté by měla být nejpozději na konci dubna 2011 odeslána
do Legislativní rady Vlády ČR. „V návrhu novely neexistuje jediný
paragraf, kterým by byly rušeny stavební úřady,“ říká Kamil Jan-
kovský, ministr pro místní rozvoj. Jeho resort navíc není oprávněn
o něčem takovém rozhodnout o své vůli, protože není zřizovate-
lem jednotlivých stavebních úřadů. Těmi jsou kraje a konkrétní ob-
ce. „Je velmi zkreslené se domnívat, že stavební úřady jsou jaký-
misi pobočkami MMR,“ podotýká ministr.

Aktuálně připravovaná novela by mohla platit od roku 2012. Je-
jí návrh reaguje na aktuální problémy ve stavebním a územním ří-
zení a zároveň na výstupy z Programového prohlášení Vlády ČR.
MMR mimo jiné navrhuje rozšířit okruh staveb, pro jejichž realiza-
ci nebude potřeba stavební povolení nebo je bude možné stavět
jen na základě ohlášení stavebnímu úřadu. „Chceme dosáhnout
stavu, který vláda shrnula do hesla: jedna stavba – jeden úřad –
jedno rozhodnutí,“ uvádí opakovaně Kamil Jankovský.

Novela navrhuje, aby si každý, kdo potřebuje stavební povole-
ní, mohl vyřídit veškeré náležitosti na jednom místě. Pokud se uká-
že, že některé stavební úřady nejsou vytíženy, pak to bude důvod
pro přistoupení k jejich následné redukci. Cílem novely stavebního
zákona je optimalizace činnosti státní správy také s ohledem na
možnosti státního rozpočtu. Zdroj: www.mmr.cz

Na prevenci před povodněmi do roku
2013 půjde pět a půl miliardy korun

Protipovodňové ochraně jako vládní prioritě věnuje ministerstvo
zemědělství dlouhodobě velkou pozornost. Ministr Fuksa na osla-
vách Světového dne vody oznámil, že pro tuto důležitou oblast
jsou zajištěny finanční prostředky ve výši 5,5 miliardy korun do ro-
ku 2013. Ani tato vysoká částka však nepokryje úplně všechny plá-
nované projekty. V následujících letech by tak podle koncepce, již
v listopadu schválila vláda, mělo jít na ochranu před povodněmi
přes 4 miliardy ročně.

„Program protipovodňové prevence zdárně pokračuje, v letech
2007 až 2010 šlo na podpůrná opatření ochrany před povodněmi
asi 5,5 miliardy korun, na celé období 2007–2013 je připraveno
11 miliard korun,“ řekl ministr zemědělství Ivan Fuksa. „Už dnes ví-
me, že na pokrytí všech protipovodňových opatření, která mají ne-
spornou efektivitu, bychom potřebovali víc než určených 11 mi-
liard,“ dodal ministr Fuksa.

V rámci programu Podpora prevence před povodněmi II se v po-
sledních čtyřech letech zahájilo více než 80 protipovodňových sta-
veb na velkých řekách a více než 100 na drobných vodních tocích,
150 dalších je v různé fázi příprav. „Po bleskových povodních v ro-
ce 2010 začal fungovat také další ochranný podprogram, který
můžou využít převážně obce při výstavbě a obnově poldrů na men-
ších vodních tocích,“ zdůraznil ministr.

Po roce 2013 bude výstavba protipovodňové ochrany pokračo-
vat podle vládou schválené koncepce, ročně ji pokryje 4,2 miliar-
dy korun. Polovina prostředků půjde na přírodě blízká, polovina na
technická opatření, to je výsledkem intenzivní spolupráce s minis-
terstvem životního prostředí.

www.mmr.cz
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Od loňského podzimu běží program na odstranění následků
bleskových povodní v roce 2010. Ze státního rozpočtu na ně šlo
více než 180 milionů korun. Ministerstvo zemědělství stále přijímá
žádosti o podporu, zatím přesahují 600 milionů korun.

Ministerstvo zemědělství také podpořilo 23 projektů v rámci
programu odstraňování škod na infrastruktuře vodovodů a kana-
lizací, které byly poničeny při povodních v letech 2009 a 2010.
V roce 2010 financovalo Ministerstvo zemědělství 316 projektů vý-
stavby a obnovy vodovodů a kanalizací. Investovalo do nich více
než 2 miliardy korun.

„Česká republika patří k evropské špičce v kvalitě pitné vody ve
veřejných vodovodech. Máme velmi dobře zajištěný systém kon-
troly. Za posledních dvacet let se nám také podařilo významně roz-
šířit délku vodovodní a kanalizační sítě. Na vodovod je připojeno
téměř 93% obyvatel, na kanalizaci 81% a tím patříme k nejvy-
spělejším státům Evropské unie,“ řekl Ivan Fuksa.

Podle aktuálních údajů vede Českou republikou asi 70 tisíc ki-
lometrů vodovodních sítí a 40 tisíc kilometrů sítí kanalizačních.
V zemi funguje více než 2100 čistíren odpadních vod.

„Nesmíme ale zapomínat na starou infrastrukturu, která už
slouží i víc než 70 let a potřebuje obnovu. Chci, aby obce, tedy ma-
jitelé, vypracovaly reálné finanční plány obnovy sítí na dobu 10 let,“
dodal Ivan Fuksa. Zdroj: MZe

Připomínky k novele zákona
o veřejných zakázkách byly užitečné

Ministr pro místní rozvoj Kamil Jankovský shrnul bezmála mě-
síční veřejnou diskusi nad návrhem novely zákona o veřejných za-
kázkách na stránkách www.novelaozakazkach.cz. Ministerstvo pro
místní rozvoj obdrželo na sedm desítek velmi cenných připomínek,
z nichž řada více, či méně práci ministerstva obohatila.

„Dá se říci, že až na výjimky všechny připomínky měly vysokou
kvalitu,“ pochválil přispěvatele Kamil Jankovský. Obecně se dá mlu-
vit o třech kategoriích připomínek – ideové vize, korektury a věcné
návrhy. „Ideové vize nabídly zajímavou sondu, jak veřejné zakázky
a jejich regulaci vnímá laická i odborná veřejnost,“ uvedl Jan Sixta,
vrchní ředitel legislativně-právní sekce MMR. Jeho podřízení pak na
základě zaslaných podnětů opravili i některé formální chyby, jako
například chybné odkazy na další paragrafy.

Věcné návrhy v některých případech dokonce předznamenaly
další legislativní proces, protože pod nimi byli podepsáni například
i poslanci Parlamentu České republiky. „Do novely tak bude s nej-
větší pravděpodobností zapracována povinnost na základě žádos-
ti umožnit zájemci nahlédnout do části nabídek uchazečů proka-
zující jejich kvalifikaci, a to ještě v průběhu vyhodnocování veřejné
zakázky,“ přiblížil ministr Kamil Jankovský. Další etapou přípravy
velké novely zákona o veřejných zakázkách bude „standardní“
meziresortní připomínkové řízení. Po jeho vypořádání by v dubnu
měla novela být odeslána Legislativní radě Vlády České republiky.

Zdroj: www.mmr.cz

První povolební průzkum v kraji: lidé
méně spokojení s politickou situací

Obyvatelé Olomouckého kraje jsou méně spokojení s politickou
situací, více se hlásí k politickému středu, často využívali prefe-
renční hlasy a o tom, že nepůjdou k volbám, se rozhodli dlouho
před volbami. Vyplývá to z šetření, které po volbách do Poslanec-
ké sněmovny Parlamentu ČR uskutečnila Katedra politologie a ev-
ropských studií FF UP v Olomouci. Výsledky porovnávala s celos-
tátním průzkumem, který provedla FF UP ve spolupráci se Socio-
logickým ústavem AV ČR.

Povolební průzkum v Olomouckém kraji byl jediným regionál-
ním šetřením tohoto druhu v ČR. Uskutečnil se v rámci evropské-
ho projektu Laboratoř sociálně-vědních výzkumů, jenž je společný
projekt Katedry sociologie a andragogicky a Katedry politologie
a evropských studií FF UP. Celostátní průzkum oslovil 1800 re-
spondentů, v Olomouckém kraji na tytéž otázky odpovídalo zhru-
ba 800 dotázaných.

Vzhledem k sociální struktuře regionu, která se řadí k ekonomic-
ky nejslabším v zemi, odborníci očekávali výraznější identifikaci ob-
čanů s levicí. Nijak proto nepřekvapilo, že příklon k pravici byl v re-
gionu nižší, než je celostátní průměr. „Očekávali jsme, že pokles na
pravici bude vyrovnán vzestupem na levici. To se ale nestalo, nárůst
naopak nastal v oblasti politického středu. Může to souviset s tím,
že v regionu je nadprůměrně vysoká religiozita, takže v otázkách
společenských jsou lidé spíše konzervativní, a proto se kloní k poli-
tickému středu, i když jejich sociální cítění může být bližší levici,“
uvedl Tomáš Lebeda z katedry politologie a evropských studií.

Zajímavé výsledky přinesl i pohled na lidi, kteří se rozhodli k vol-
bám nejít. Zatímco v celostátním měřítku lidé k tomuto závěru do-
spěli nejčastěji až několik dní před volbami, v Olomouckém kraji
měli nevoliči v tomto ohledu jasno již dlouho předem.

Obyvatelé střední Moravy také oproti celostátnímu průměru
velmi často využili možnosti použít čtyři preferenční hlasy. Mno-
hem méně také odevzdávali hlas lídrovi kandidátek a naopak čas-
těji upřednostňovali kandidáty na konci kandidátek. „Pravděpo-
dobně to souviselo se složením kandidátních listin v kraji, i když ro-
li mohly hrát i další aspekty,“ řekl Lebeda. V kraji ve volbách
například propadl dlouholetý lídr kandidátky ODS a čelní politik té-
to strany Ivan Langer.

Podle Lebedy šetření prokázalo, že specifické sociální postavení kra-
je chování voličů ovlivnilo. Průzkumy by měly následovat i po dalších
volbách, aby bylo možné trendy sledovat z dlouhodobého hlediska.

Volby do Poslanecké sněmovny v Olomouckém kraji vyhráli so-
ciální demokraté se ziskem 24,47 procenta odevzdaných hlasů. Pro
druhou v pořadí ODS se rozhodlo 17,01 procenta volících. Třetí
příčka patřila straně TOP 09, těsně za ní skončila KSČM. Uspěly
i páté Věci veřejné a pětiprocentní hranici překročili v tomto kraji
i lidovci. Odevzdat svůj hlas přišlo 62,12 procenta voličů. maš

Slovinsko i Česko prosazují jednodušší
a méně byrokratická pravidla budoucí
Společné zemědělské politiky

Ministr zemědělství, lesnictví a potravinářství Slovinské republi-
ky Dejan Židan jednal v Praze se svým českým protějškem Ivanem
Fuksou o stanoviscích obou zemí k budoucí podobě Společné ze-
mědělské politiky a také o zkušenostech se zákonem o významné
tržní síle. Dohodli se i na spolupráci v sektoru živočišné výroby.

Slovinsko i Česko shodně považují za svou prioritu zjednoduše-
ní pravidel příští Společné zemědělské politiky, aby pro zemědělce
neznamenala zvýšení byrokratické zátěže, a tím i vyšší náklady. Pro
Českou republiku je klíčové odmítnutí zastropování plateb podle
velikosti zemědělských podniků. Ministr Židan vzhledem k odlišné
struktuře slovinského zemědělství, kdy průměrná farma dosahuje
výměry 6,3 ha, nevidí v zastropování zásadní problém, chápe ale
důvody a razantní postoj Česka.

Ministři diskutovali také obtížnou situaci v sektoru prasat a po-
stoj k obnovitelným zdrojům energie. V obou těchto oblastech se
domluvili na úzké spolupráci a výměně zkušeností.

Slovinská delegace měla velký zájem o naše zkušenosti s fun-
gováním zákona o významné tržní síle, který u nás platí už více než
rok, ale který má také řadu kritiků. „Slovinský ministr chtěl hlavně
vědět, jak se užitečnost normy prokázala v praxi, jak změnila vzta-
hy mezi dodavateli a odběrateli v maloobchodě,“ řekl po jednání
Ivan Fuksa. Zdroj: MZe

www.mmr.cz
www.novelaozakazkach.cz
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Česko i Německo chce zemědělské
dotace jen pro aktivní zemědělce

Německá ministryně výživy, zemědělství a ochrany spotřebitele
Ilse Aignerová řešila v Praze se svým českým protějškem Ivanem
Fuksou především systém přímých plateb v budoucí Společné ze-
mědělské politice, od definice aktivního zemědělce, po odmítnutí
diskriminace farem na základě jejich velikosti. Věnovali se také nut-
nému zjednodušení pravidel SZP, posílení konkurenceschopnosti a
využití obnovitelných zdrojů energie.

Česká republika a Německo se shodují v mnoha názorech na
budoucí podobu Společné zemědělské politiky EU. Ministr Fuksa
ocenil německou podporu deklaraci odmítající zastropování plateb
podle velikosti podniků. V pěti východních spolkových zemích Ně-
mecka, obdobně jako v České republice, jsou kvůli historickému vý-
voji zemědělské podniky s větší rozlohou, než je to obvyklé v zá-
padní části Evropy. Oba šéfové resortu také shodně zdůraznili, že
agrární dotace by do budoucna měli pobírat jen aktivní zeměděl-
ci. „Definice aktivního zemědělce není jednoduchá, nicméně sho-
da panuje v tom, že golfová hřiště ani letiště se nedají k zeměděl-
ským podnikům počítat,“ vysvětlil ministr Fuksa. Naproti tomu je
možné uvažovat o tom, že by se přímé platby vztahovaly například
na rekultivace bývalých dolů pro zemědělské nebo krajinotvorné
účely. Případná podrobnější vymezení definice aktivního zeměděl-
ce by měla být v kompetenci jednotlivých členských států.

Německo i Česko jsou dále jednotné například v prosazování
jednodušších pravidel SZP a důrazu na konkurenceschopnost a ino-
vace v evropském zemědělství. Ministři se shodli na úzké spolupráci
při výměně zkušeností s využíváním obnovitelných zdrojů energie.
České ministerstvo právě dokončuje podrobnou analýzu, která se
zabývá možnostmi využití biomasy pro energetiku a rozvoj venko-
va. V Německu se mnohem více než v ČR upřednostňuje biomasa
ze zbytků, v bioplynových stanicích spalují asi 15 procent celkové-
ho objemu vyprodukované kejdy, a i tento poměr chce Německo
dále zvyšovat.

Český ministr zemědělství se svou německou resortní kolegyní
také otevřel jednání k problematice sladkovodního rybářství a vy-
světlil argumenty České republiky pro posílení financování této
oblasti. S cílem získat podporu ze strany Německa ministr Fuksa
zašle do Berlína společné prohlášení vnitrozemských států k pod-
poře sladkovodní akvakultury, které inicioval a společně s ministry
zemědělství Slovenska, Maďarska, Rakouska a Lucemburska pře-
dal minulý měsíc v Bruselu eurokomisařce pro rybářství Marii Da-
manaki.

Německo představuje pro ČR jednoho z nejvýznamnějších part-
nerů v agrárním obchodu. Je na prvním místě v pořadí všech zemí
podle hodnoty dovozu. V pořadí podle hodnoty vývozu se dlou-
hodobě umísťuje na druhém místě.

Tereza M. Dvořáčková, tisková mluvčí MZe

Závěry Předsednictví k budoucnosti
SZP podpořila kvalifikovaná většina
členských států včetně Česka

Konečný text Závěrů k budoucí podobě Společné zemědělské
politiky reflektuje pro ČR klíčová témata, jakými jsou odmítnutí dis-
kriminace podniků na základě jejich velikosti, dosažení spravedli-
vých podmínek v rámci I. pilíře a dále odstranění historických refe-
rencí. Závěry, jež podpořila kvalifikovaná většina členských států,
představují přijatelný kompromis, který Česko mohlo akceptovat.

„Jsem velmi rád, že Rada text Závěrů přijala, bohužel některé
členské státy jeho znění nepodpořily,“ zhodnotil náměstek minist-
ra zemědělství pro Společnou zemědělskou a rybářskou politiku
Juraj Chmiel. „V případě jednomyslnosti by totiž Rada dala velmi
silný mandát Evropské komisi pro tvorbu legislativních návrhů a vy-
slala výrazný signál vůči Evropskému parlamentu. Takto se bohu-
žel otevřel jistý prostor Evropské komisi k návrhu změn, včetně re-
suscitace myšlenky silného zastropování, proti které se Česká re-
publika zatím úspěšně postavila.“

Další debata k SZP se na půdě Rady ministrů uskuteční na pod-
zim tohoto roku nad legislativními návrhy, které předloží Evropská
komise.

Souvisejícím tématem zjednodušení budoucí SZP se zabývala
Rada z iniciativy Nizozemska a Dánska, kterou podpořilo dalších 24
členských států. Mezi nimi i Česká republika, která patřila k iniciá-
torům myšlenky. Rada apelovala na Evropskou komisi, aby princi-
py zjednodušení brala v úvahu už při přípravě legislativních návrhů
k budoucí podobě SZP, a nedocházelo tak k neopodstatněnému
navyšování administrativní zátěže a s ní spojených nákladů.

Ministři se na svém setkání zabývali rovněž čtvrtletní zprávou
Komise o situaci na trhu s mlékem a mléčnými výrobky, dále ná-
vrhy na rozhodnutí Rady týkajících se povolení uvedení na trh pro-
duktů obsahujících geneticky modifikovanou kukuřici a bavlnu či
povolení uvedení na trh stávajících krmiv vyrobených z geneticky
modifikované kukuřice. Hodnotili také politiku EU v oblasti dob-
rých životních podmínek zvířat. Tématem oběda ministrů byly pak
institucionální otázky Organizace pro výživu a zemědělství (FAO).

Mimořádným tématem Rady byla také situace nastalá po pří-
rodní katastrofě v Japonsku, ministři uctili její oběti minutou ticha.

Tereza M. Dvořáčková, tisková mluvčí MZe

Z vašich dopisů
Vážení čtenáři. Ve Zpravodaji venkova rádi zveřejníme i vaše pří-

spěvky. Starosti, které trápí Vás či vaši obec, nás zajímají. Jednou
z možností, jak je řešit je publikovat je v médiích. Neváhejte se pro-
to obrátit na náš zpravodaj či média, která působí ve vašem regionu.

Usilujme o opravdovou národní
strategii rozvoje venkova!

Následující článek se snaží zamyslet nad tím, zda současná po-
doba Národního strategického plánu rozvoje venkova České re-
publiky na období 2007–2013 (NSPRV) skutečně opravňuje tento
dokument, tak jak by to mělo z jeho názvu vyplývat, k jeho vůdčí
roli v rozvoji venkovských oblastí ČR. Z tohoto úhlu pohledu to spí-
še vypadá tak, že stát prostřednictvím NSPRV káže, co mají ven-
kovské obce a mikroregiony dělat, avšak nezabývá se svými vla-
stními problémy. Dokument NSPRV je totiž spíše implementačním
dokumentem Evropského zemědělského fondu pro rozvoj venko-
va (EAFRD), a jako takový soustavou technických opatření, které
by měly prosadit evropskou představu rozvoje venkova do českých
krajin.
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Navíc, NSPRV se zaměřuje např. na modernizaci zemědělských
či lesnických podniků, na komplexní pozemkové úpravy či obnovu
občanské vybavenosti, ale vůbec se nezabývá problémovým sy-
stémem nastavením zemědělských dotací z EU, které decimují čes-
ké zemědělské podniky; stávajícím modelem rozpočtového určení
daní či vysokým stupněm byrokracie obtěžující jak představitele
obcí, tak i české zemědělce. Právě tyto problémy jsou z lokální
úrovně prakticky neřešitelné, proto je třeba pro jejich řešení vyvi-
nout úsilí na národní úrovni.

Národní strategie rozvoje venkova se může zabývat těmito lo-
kálními problémy (i když k jejich identifikaci má jen omezené ná-
stroje vzhledem k její vysoké vzdálenosti od lokalizace rozvojové-
ho opatření, rozuměj dotace), ale především, nesmí také zapomí-
nat na ty svoje. Při plánování venkovského prostoru by se stát měl
zaměřit především na ty problémy, které může (a musí) v zájmu
rozvoje venkova z této úrovně odstranit za účelem pomoci ven-
kovským obcím. Stát tedy musí vytvořit vhodné strukturální pod-
mínky k tomu, aby se venkov v budoucnosti mohl rozvíjet i bez ev-
ropských dotací.

Nejrůznější aktéři venkovského rozvoje – představitelé obcí, mi-
kroregionů a jejich zájmová sdružení (Spolek pro obnovu venkova,
Svaz měst a obcí, Národní síť místních akčních skupin aj.) tak mu-
sí usilovat o komplexní národní strategii rozvoje venkova, na které
by se sami mohli podílet. Jen tak bude zaručeno, že národní stra-
tegie rozvoje venkova zahrne nejen obecné problémy, na které
poukazuje Evropská unie, ale také problémy národního charakte-
ru avizované např. ve Vizi českého zemědělství po roce 2010. Tě-
mi jsou především:

• definovat úlohu venkova se všemi vazbami na národní hospo-
dářství,

• vyjasnit na národní úrovni kompetence v oblasti rozvoje venkova,
• dosáhnout účinnější koordinace politiky rozvoje venkova s os-

tatními politikami,
• usilovat o vyrovnání příjmů obcí venkovského typu s městský-

mi aglomeracemi v rámci rozpočtového určení daní,
• posilovat příznivé podmínky pro podnikání a obecně pro širší

spektrum aktivit na venkově,
• umožnit subjektům působícím v oblasti rozvoje venkova partici-

povat na rozhodování a cílení podpor do venkovských regionů.

Aby byly tyto body zahrnuty do strategického plánu rozvoje
venkova České republiky, je nutné zvýšit aktivitu a lobbyismus ze
strany těchto aktérů na národní úrovni. Pokud se nepodaří zavést
tyto požadavky do NSPRV, je třeba usilovat o to, aby NSPRV nebyl
dominantním strategickým dokumentem rozvoje venkova a aby
dostal jen takový prostor, který mu náleží – tedy jako podklad k im-
plementaci EAFRD v ČR a nikoli jako národní strategický rozvojo-
vý plán venkova neboť pro národní aktéry v něm není místo. Není
přípustné, aby problematika venkova v ČR byla shrnuta jen do

třech strategických os. Problémy venkova jsou mnohem rozmani-
tější, a proto vyžadují komplexní strategický dokument rozvoje
venkova, který zohlední požadavky veřejného, soukromého a ne-
ziskového sektoru a nikoli jen požadavky českých a evropských
úředníků. Představitelé venkovských zájmu toto dobře vědí, teď
jen tedy nezbývá doufat, že se tyto požadavky objeví v nové ná-
rodní strategii rozvoje venkova pro nadcházející plánovací období.

Mgr. Vladan Hruška, Geografický ústav
Přírodovědecké fakulty Masarykovy univerzity

Co udělat či neudělat
Obracíme se na Vás o radu co udělat, či neudělat ve věci vý-

stavby VĚTRNÝCH ELEKTRÁREN.
Naše obec se nachází v Osoblažském výběžku, která čítá kolem

200 obyvatel. Jako malá obec (nejsme určitě sami) máme malý roz-
počet a ve větší míře není možnost dosáhnout na dotace od stá-
tu. Rádi bychom dělali pro občany, zvelebovali vybavenost a upra-
vovali prostředí. Ovšem kde brát, a nekrást.

Oslovila nás jistá firma s tím, že by u nás, v našem katastru vysta-
věla VĚTRNÉ ELEKTRÁRNY, pro naši obec se nám jeví za výhodných
podmínek. Jako zastupitelstvo jsme s možnou realizací souhlasili. Da-
ná firma tedy v tomto směru počala jednat a vyjednávat o možné vý-
stavbě. Došli do určitého stadia. Při jednání na životním prostředí ale
došlo k námitkám, že věže musí stát v určité vzdálenosti od chráně-
ného území. V našem k.ú a v k.ú. Hlinka se nachází Velký Pavlovický
rybník, což je CHKO, kde se vyskytuje jistý druh žáby, volavka atd.
Tato oblast se nachází na jednom konci k.ú. a věže by byly na dru-
hém konci, což přestavuje vzdušnou čarou asi 2 až 3 km. Podle na-
šeho názoru, by toto zařízení nemohlo těmto živočichům vadit. Tak-
též rybníky na polské straně jsou v jednom směru. Je však pravdou,
že když si někdo postaví hlavu, tak proti tomuto vlak nejede. Je to
znát podle zpráv z televize. Ve skutečnosti se jedná o zdroj, který pře-
koná jak jaderné tak i uhelné elektrárny, uhlí není nevyčerpatelné
a proti jaderným elektrárnám se stávkuje.

Tato firma i přes tyto obtíže stále jedná. Na druhou stranu má-
me sami zájem a chceme být nějakým způsobem nápomocni.

Je možné, že se budete dotazovat, proč se na Vás obracíme. Na
jedné poradě zaznělo, že v kolektivu je síla a že je možno se na Vás
kdykoliv obrátit.

Jaroslav Šimáček, starosta Slezských Pavlovic

Je potřeba širší diskuse k přípravě RUD
Vážená redakce, bylo by zapotřebí udělat širší diskuzi k přípra-

vě RUD. Ve Znojmě proběhla porada starostek a starostů svolána
Jihomoravským krajem. Jednání se zúčastnili pracovníci různých
odborů kraje a je zapotřebí je pochválit za profesionální přístup.
Na této i minulých poradách většina starostek či starostů mlčí. Po-
čet dotazů bych napočítal na jedné ruce. Dělám starostu malé ob-
ce už šesté volební období a začínám si připadat tak, jak před ví-
ce než dvaceti lety. Každý z nás to odsedí a tím to končí. Aby ně-
kdo vystoupil a sdělil své problémy ať se školou, s odpady, s
pracovníky na VPP, s úřady – prostě nic. Je to můj názor, ale připa-
dá mi to jako určitá lhostejnost k tomu, co se děje kolem nás.

Promiňte, odskočil jsem od základní myšlenky. RUD se dotkne
určitě všech obcí a měst. Někde jsem četl, že Prahy se to týkat ne-
má. Dnes a denně jsme informování, jak Praha hospodaří s peně-
zi daňových poplatníků. Bylo by dobře získat bližší informace z MF
a seznámit zastupitele obcí. Až nějakou podobu RUD schválí naší
Vyvolení v Praze, pak bude pozdě bycha honit. Když vezmete
dnešní situaci, tak jsou rozděleny daně na počet obyvatel bez ohle-
du na to, co v dané obci je. Příklad: zda-li je v obci ZŠ, park, divadlo
a jiné aktivity. I to by mělo řešit RUD.

Miroslav Bazal, starosta Obce Želetice
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Projekt Společné osudy mapuje
vystěhování Neveklovska
a Rakovnicka za druhé světové války

Podobnost vystěhování Neveklovska a Rakovnicka za druhé svě-
tové války mapuje projekt Společné osudy, který připravují společ-
nosti Posázaví o.p.s. a Rakovnicko o.p.s. Oba regiony musely v mi-
nulosti z politického rozhodnutí opustit tisíce lidí. A oba regiony se
z násilného odsunu prakticky dodnes nevzpamatovaly.

Rakovnicko spolupracuje se sudetskými Němci už několik let,
dohromady je svedl projekt Rakovnické Sudety, podpořený minis-
terstvem pro místní rozvoj. Tehdy šlo hlavně o navázání zpřetrha-
ných vazeb a diskuzi o možnostech spolupráce. Projekt Společné
osudy chce nyní podrobně zmapovat území Rakovnicka postižené
odsunem Němců. Porovnat stav před ním se současností a osvět-
lit německou minulost tohoto území. Výsledky představí studie, in-
ternetové stránky i výstava.

Jaroslava Tůmová

„Má vlast 2011“: Slavnostní
setkání krajů na Vyšehradě

V sobotu 7. května se v Praze na Vyšehradě uskuteční 3. ročník
slavnostního setkání krajů Má vlast. Součástí akce, jejímž pořadate-
lem je Asociace Entente Florale CZ – Souznění, o.s. v součinnosti s Ná-
rodní kulturní památkou Vyšehrad, je výstava příkladných proměn
vesnic a měst, kulturní program a ochutnávka místních specialit.

Setkání krajů Má vlast podporuje úsilí lidí, kterým není lhostej-
no, v jakém prostředí žijí. Cílem celé akce je snaha povzbudit oby-
vatele k aktivní účasti na zvelebování svého domova, prezentace
dané lokality, propojení krajiny, spolků, podnikatelů a profesních
odborníků, naučit se pospolitosti a začlenění do kontextu. „Má
vlast 2011 je příležitostí k setkávání lidí ze všech krajů České re-
publiky, místem k navazování kontaktů a zejména přehlídkou dob-
rých příkladů a jejich prezentací v péči o krajinu a prostředí sídel.
Jednotlivé kraje představí široké veřejnosti své aktivity, které ukáží
výsledky odpovědného přístupu úřadů, obyvatel, občanských sdru-
žení a dalších místních subjektů k životnímu prostředí měst a ob-
cí a k jejich historické a kulturní tradici. Je zároveň poděkováním za
dobrou práci lidem, kteří zvelebili své prostředí nebo odstranili ško-
dy z minulých let, vše v souladu s politikou trvale udržitelného roz-
voje celé České republiky“, vzkazují pořadatelé. Slavnostní setká-

ní se koná již od roku 2009, vždy v partnerství s jedním nebo dvě-
ma kraji. Letošním partnerem je kraj Jihomoravský.

Na slavnostní přehlídce krajů jsou každoročně zastoupeny také
obce úspěšné v soutěži Vesnice roku a sídla, která zastupovala Čes-
kou republiku v evropských projektech, v soutěži Entente Florale
Europe – Kvetoucí sídla Evropy a EDEN – krásné dosud neobjeve-
né destinace cestovního ruchu.

Výstava potrvá na Vyšehradě do konce května a poté se opět
vydá na putování po České republice.

Záštitu nad ročníkem 2011 převzaly Stálá komise Senátu pro
rozvoj venkova, ministr pro místní rozvoj Ing. Kamil Jankovský, mi-
nistr životního prostředí Tomáš Chalupa a Asociace krajů ČR.

Spolupracují Stálá komise Senátu pro rozvoj venkova, Minister-
stvo pro místní rozvoj, Asociace krajů ČR, Sdružení historických sí-
del Čech, Moravy a Slezska, Spolek pro obnovu venkova ČR, Ná-
rodní síť Místních akčních skupin ČR, Společnost
pro zahradní a krajinářskou tvorbu, Národní kni-
hovna ČR, Gastronomia Bohemica, projekt Šan-
ce a Nadace Partnerství. šum

Kontakt:
Asociace Entente Florale CZ – Souznění, o.s.

NKP Vyšehrad, V pevnosti 159/5b, 128 00 Praha 2
www.aefcz.org, e-mail: ententeflorale@email.cz

5. ročník soutěže EDEN zná finalisty

Prestižní soutěž Evropské komise o excelentní turistickou des-
tinaci EDEN opět vstupuje do svého finále. Ústředním tématem le-
tošního již 5. ročníku soutěže je obnova hmotného dědictví. Z re-
kordního počtu 26 přihlášených zvolila osmičlenná porota pět des-
tinací, které postupují do finále. V boji o vítěznou trofej tak zůstávají:
destinace Králický Sněžník, Mikroregion Kahan, destinace Orlické ho-
ry a Podorlicko, Slovácko a Žatecko.

V letošním ročníku mohly soutěžit všechny destinace, jež na svém
území obnovily nějakou lokalitu či objekt, který nyní slouží jako tu-
ristická atraktivita. Při výběru finalistů vycházeli porotci z přihlášek
a propagačních materiálů, které destinace do soutěže zaslaly.

„Jsem velice rád, že se do první pětice dostaly etablované des-
tinace, ale i ty méně známé, kterým soutěž pomůže ke zviditelně-
ní,“ okomentoval hodnocení poroty generální ředitel agentury
CzechTourism Rostislav Vondruška.

Porota hodnotila především kvalitu v destinaci dostupných slu-
žeb, partnerství mezi tamějšími subjekty, ale také udržitelnost roz-

mailto:ententeflorale@email.cz
www.aefcz.org
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voje cestovního ruchu, ve smyslu široké
nabídky pro všechny a budoucnosti des-
tinace po omezení přílivu peněz z Evrop-
ské unie.

„Letošní přihlášky destinací byly veli-
ce nabité a bylo těžké z celé šestadvacít-
ky vybrat pouze pětici kandidátů. V ně-
kterých hodnotících kritériích některé
destinace vysoce přesahovaly ostatní,
rozhodli jsme se jim proto udělit zvláštní ceny. Jejich nositele vy-
hlásíme na slavnostním ceremoniálu společně s hlavním vítězem,“
uvedla Alice Dvořáková, koordinátorka soutěže EDEN pro ČR.

V dubnu bude osmičlenná porota složená se zástupců Cze-
chTourism, Ministerstva pro místní rozvoj, Ministerstva životního
prostředí, Asociace turistických regionů ČR, Národního památko-
vého ústavu, Českého vysokého učení technického a Agentury
ochrany přírody a krajiny ČR hodnotit finálovou pětici přímo v te-
rénu. Vítěz bude slavnostně vyhlášen první květnový týden. Ve stej-
ném termínu budou udělena i zvláštní ocenění pro šest destinací.

Destinace Králický Sněžník a Orlické hory a Podorlicko soutěží
se svými produktem vojenského opevnění. Mikroregion Kahan se
do soutěže přihlásil s muzeem hornictví, úzkorozchodnou železni-
cí a její muzejní expozicí. Slovácko zvolilo jako svůj soutěžní pro-
dukt Baťův kanál a Žatecko muzejní expozice chmelařství.

Alice Dvořáková, koordinátorka soutěže EDEN pro ČR

Tištěný průvodce „Za vinařskými
zážitky – Slovácko“ získal ocenění
Czech Travel Press

Významného ocenění se dočkala publikace „Za vinařskými zá-
žitky – Slovácko“, kterou vydala Centrála cestovního ruchu Vý-

chodní Moravy, společnost zřizovaná Zlínským krajem. V anketě
o nejlepší turistické průvodce, regionální průvodce a mapy, vyhlá-
šenou Asociací novinářů a publicistů píšících o cestovním ruchu
(Czech Travel Press), získala publikace první místo v kategorii re-
gionálních průvodců.

„Průvodce Za vinařskými zážitky – Slovácko byl naší centrálou
vydán ve spolupráci s Regionem Slovácko – sdružením pro rozvoj
cestovního ruchu a produkční agenturou m-ARK Olomouc. Sa-
motné téma průvodce, který návštěvníka provází vinicemi Slovác-
ka a navádí na známá i méně známá místa, je velmi zajímavé. Dí-
ky velkému nasazení všech partnerů se nám podařilo vydat publi-
kaci zdařilou po všech stránkách. Je odborně, obsahově, graficky
i stylisticky výborná a jsme rádi, že si toho všimli i hodnotitelé an-
kety,“ uvedla Dana Daňová, ředitelka Centrály cestovního ruchu
Východní Moravy.

Průvodce obsahuje seznam zajímavých turistických cílů s vazbou
na vinařskou turistiku, popis moravských vinařských stezek pro-
cházejících územím regionu a především inspirativní programy s vi-
nařskou tematikou, akční balíčky a zážitkové programy. Vinaři, vi-
nohrady, vinařské sklepy a víno obecně jsou svébytným symbolem
Slovácka a stále více turistů je touží poznat. Smyslem průvodce je
přehledné spojení všech těchto informací. Průvodce je pro zájem-
ce k dispozici v informačních centrech turistické oblasti Slovácko.

Jan Vandík

Desátý ročník ankety Strom roku:
Navrhněte svůj oblíbený strom

Nadace Partnerství vyhlásila další ročník oblíbené celostátní
ankety Strom roku. Návrhy na nejsympatičtější strom České re-
publiky je možné posílat od prvního jarního dne 21. března až do
15. května. Do finále postoupí dvanáct stromů vybraných poro-
tou soutěže. O vítězi rozhodne veřejnost prostřednictvím zpo-
platněného hlasování, jehož výtěžek poputuje na výsadby stro-
mů. Odměnou pro vítěze ankety bude odborné ošetření a postup
do celoevropského kola.

Anketa Strom roku letos slaví své desáté výročí. „Na rozdíl od
jiných soutěží a anket nehledáme nejstarší, nejvyšší nebo nejkrás-
nější strom. Do ankety patří stromy se zajímavou historií nebo sil-
ným příběhem, které dokáží stmelit žáky ve škole, sousedy nebo
celou obec,“ uvádí Hana Rambousková z Nadace Partnerství. Po-
dle ní je právě posílení vztahů mezi lidmi a jejich všímavého postoje
k zeleni největším přínosem ankety.

Nominovat oblíbený strom do ankety může kdokoliv. Své favo-
rity mohou přihlásit mateřské a základní školy, sdružení, spolky,
jednotlivci i obce z celé republiky. „Zasílat mohou také návrhy stro-
mů, které ohrožují necitlivé zásahy a negativní dopady lidských čin-
ností. Tyto stromy pak porota ocení titulem Strom hrdina,“ vysvět-
luje Hana Rambousková. Každý návrh by měl obsahovat základní
informace o stromu (druh, stáří, výška, obvod kmene, lokalita, GPS
souřadnice), jeho příběh a fotografii nebo obrázek. Nominaci je po-
třeba zaslat do neděle 15. května na adresu Nadace Partnerství,
Údolní 33, 602 00 Brno, nebo na e-mail: strom.zivota@nap.cz.

Anketa jednoduchým způsobem rozvíjí vztah lidí ke stromům
a zároveň podporuje zachování rozmanitosti přírody. Úspěšný mo-
del ankety, do kterého od roku 2002 zapojilo téměř 370.000 lidí,
se Nadaci Partnerství podařilo zavést také do ostatních evropských
zemí – Bulharska, Rumunska, Maďarska a Polska. Vítězové národ-
ních kol pak postupují do mezinárodní ankety nazvané Evropský
strom roku. V loňském roce se tuzemským vítězem stal Hromův
dub z Olomoucka, do ankety se zapojilo 40.560 lidí a celkový vý-
těžek ankety činil 140.000 korun.

Podrobné informace o anketě: www.stromzivota.cz/anketa.

Zdroj: Nadace Partnerství
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Lidové stavby známé neznámé –
Vsetínsko

„Lidové stavby známé neznámé – Vsetínsko“ – tak se nazývá
publikace, kterou vydalo Slovácké muzeum v Uherském Hradišti,
Zlínský kraj a Národní památkový ústav v Kroměříži. Dvouset-
stránková brožura vznikla na základě terénního výzkumu součas-
ného stavu a podoby původního lidového stavitelství v obcích okre-
su Vsetín. Navazuje na loňské a předloňské publikace, které ma-
pují stavby okresů Uherské Hradiště a Zlín.

Výzkum stavu památek lidového stavitelství, který postupně
pokračuje ve všech okresech Zlínského kraje, je v rámci České
republiky ojedinělým projektem. Odborníci, kteří se projektem
zabývají, hodlají zmapovat a zachytit prostřednictvím fotografií
a podrobného popisu pozůstatky lidového stavitelství, které tvo-
ří nejohroženější část našeho kulturního dědictví. Kniha vyšla ná-
kladem 1000 ks, je neprodejná, zájemci ji mohou získat pro-
střednictvím Odboru kultury a památkové péče Krajského úřadu
Zlínského kraje.

Helena Mráčková, Krajský úřad Zlínského kraje

Léčivé rostliny našich babiček

Ekologický institut Veronica v Hostětíně pořádá 12. dubna od
17 do 19 hodin setkání s bylinkářkou Ivanou Paukertovou. Iva-
na Paukertová zájemce seznámí s polozapomenutými druhy
rostlin, dříve běžně pěstovanými ve vesnických i klášterních za-
hradách jako léčivé, a jejich domácím použitím v dnešní době.
Účastníci akce se dozví, jak vypadá například oman pravý, pely-
něk brotan, kopretina maří list, bedrník obecný a bedrník větší,
poznají využití každé rostliny k léčbě nebo v kuchyni, naučí se,
jak je získat, pěstovat nebo jak se naopak zmýlit a zaměnit je s ji-
nými druhy. Od 16. hodin proběhne burza sazeniček a semínek.
Můžete ostatním nabídnout, čeho máte přebytek anebo zís-
kat to, co ještě nemáte.

Kontakt: Bc. Veronika Fišerová,
e-mail: veronika.fiserova@veronica.cz, tel.: 542 422 757

O pivovarech naposledy

Na závěrečném bloku přednášek i industriálních památkách se
zájemci setkali v pivovaru v Kostelci nad Černými lesy. Stejně jako
při minulých akcích bylo přítomno ke dvěma stovkám posluchačů
a více než desítka fundovaných lektorů.

„Celý cyklus se uskutečnil hlavně díky Evropskému zeměděl-
skému fondu pro rozvoj venkova a Místní akční skupině Podlipan-
sko, kteří mají i podíl na vzniku tří publikací, které jsme mohli vy-
dat. Veliký význam měl i vstřícný přístup a ochota mnoha odbor-
níků, kteří se přijeli podělit o výsledky své práce. Pivovarské
muzeum v Kostelci by chtělo zorganizovat ještě další hodně po-
dobné akce, jedna by měla být již na podzim, ale podrobnosti ješ-
tě nechci zveřejňovat,“ říká Milan Starec z Pivovarského muzea
v Kostelci.

Zatím poslední shromáždění lidí se zájmem o průmyslové pa-
mátky bylo zaměřeno na oblast Podlipanska a někdejší okres Ko-
lín. Celý region sice nemůže nabídnout žádný hrad a vlastně jen je-
den přístupný zámek, ale o to více sakrálních staveb, nebo často
nedoceněných památek průmyslových.

„Myslím, že průmyslové památky organicky doplňují ty vše-
obecné známé a klasické, památka přece není jen gotický kostel,
nebo barokní zámek. Já se osobně věnuji hlavně pivovarům a za
to důležité v oblasti považuji právě zdejší pivovar. Je vlastně jedi-
ný, který bude jistě v dohledné době sloužit původnímu účelu, pro-
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bíhají mohutné opravy, ale hlavně v něm sídlí Pivovarské muzeum
a Pivovarský archiv,“ uvažuje Jaroslav Pejša, autor představené kni-
hy Historické pivovary Kolínska.

Památky, o kterých by se dalo říci, že vlastně jen regionálního
významu, přilákaly do Kostelce posluchače i ze vzdálených oblas-
tí. Přijížděli z Ostravy, stejně jako z Krušnohoří nebo jihu Čech.

Byl jsem zde třikrát, pokaždé jedu od Tábora, ale nelituji. Nejsem
sice odborník, ale památky mám rád, rád je i s rodinou navštěvuji.
Jako laik vidím největší přínos podobných akcí hlavně v tom, že or-
ganizátoři připomenou a zdůrazní jejich veliký význam a možná i pár
lidí naučí všimnout si i relativně nevýznamné stavby a poznat če-
mu vlastně v minulosti sloužila,“ zamýšlí se Josef Malý.

Pavel Pávek

Ve slováckém Hluku se chystá
rekordní zelový košt

Na Hodonínsku mají svoje miniaturní „zelové košty“ v Mikulči-
cích a Velké nad Veličkou. Velký, co se týče počtu vzorků se za-
stoupením ze všech regionů Slovácka, se intenzívně připravuje na
neděli 3. dubna v Hluku. Ve starobylých prostorách místní tvrze se
uskuteční výjimečná novodobá a vedle oblíbených, v oblasti Slo-
vácka zaužívaných koštů vín, pálenek, klobás, nepříliš tradiční ak-
ce s oficiálním názvem„O najlepší kysané zelé na Slovácku I.“, kte-
rá se má po skončení zapsat do České knihy rekordů.

„Už jen ten název nás sportovně vyprovokoval k tomu, aby-
chom se přihlásili k zaregistrování komisařům z Agentury Dobrý
den v Pelhřimově k překonání dosavadního rekordu na Horňácku.
Počtem79 vzorků byl utvořen v březnu roku 2009 ve Velké nad Ve-
ličkou,“ tvrdí hlavní pořadatel akce na Ostrožsku Veličan Antonín
Vrba. „I když patřím, dá se říct k určitým nacionalistům regionu, ži-
ji na Horňácku a doslova ho miluji, prostě se nedá nic dělat, mu-
sím jít tentokrát jako neutrál, ale ne proti své domovině, oblasti
Horňácka, jak si už nyní někteří moji kritici z Velké myslí. Byla by
škoda nevyužít určité šance, když jsme k této prestižní soutěži re-
gionů vyzvali k zapojení vedle Dolňácka i Horňácko, Uherskohra-
dišťsko, Uherskobrodsko, Strážnicko, Kyjovsko, Podluží a hanácké
Slovácko,“ doplňuje Vrba, který je znám tím, že se zapojuje vedle
organizátorských a propagačních aktivit doma na Horňácku i do
sousedních oblastí. Přesto se netají, že určité starosti má s pře-
snějším odhadem počtu sesbíraných vzorků. Ideálním termínem
uspořádání zelového koštu jsou totiž podle Vrby a odborníků na
výrobu zelí měsíce leden a únor. „Vím, že termín konání koštu už
je šibeniční a v mnoha domácnostech zejí škopky prázdnotou. Po-
dle sondování jsou však ještě místa, kde jsme oslovili potencionál-
ní dárce. Kolik jich nakonec bude, se necháme překvapit. Pře-
svědčený jsem akorát v tom, že horňácký rekord určitě překoná-
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me. Mimochodem pomoc už máme přislíbenou i s mezinárodní
účasti. Vedle příhraničního Slovenska se hlásí „soupeřit“ se slo-
váckým zelím dokonce výrobce až z rumunské Bukurešti,“ pro-
hlásil Antonín Vrba.

O místech sběru kysaného zelí (obsah 0,7 l), jakož o dalších za-
jímavostech kolem nekomerční akce, kde první tři nejúspěšnější vý-
robci ze soutěže obdrží „pouze“ čest být nejlepší a umělecká díla
– zeláky – od známého keramika Josefa Bendíka z Hroznové Lho-
ty, budeme psát včas informovat.

Informace obdržíte ke koštu i na telefonním čísle organizáto-
ra 608 813 592. Pořadatelem akce je Město Hluk ve spolupráci
s MAS Horňácko a Ostrožsko a Agenturou AV i zapojením obcí
Slovácka. Záštitu nad akcí převzala Zelinářská unie Čech a Mora-
vy, která věnuje pro nejlepšího zelaře originální „zelák“.

Zahájení turistické sezony
2011 v Českém Švýcarsku

Místní akční skupina Šluknovsko, člen Destinačního fondu Čes-
kého Švýcarska, zve všechny milovníky přírodních krás Českého
Švýcarska na zahájení letošní turistické sezóny. Na víkendové dny
16. – 17. dubna je připravena řada turistických, sportovních a kul-
turních akcí:

• Otevření naučné stezky okolím Pravčické brány
• Janovský trhák – cyklistická časovka do vrchu pro veřejnost
• Parníkem a raftem do Českého Švýcarska
• Tramvají do skal – výlet s průvodcem
• Zvýhodněné vstupné na turistické atraktivity
• Zábava a program pro rodiny s dětmi

Podrobné informace o všech akcích najdete na
www.ceskesvycarsko.cz/otevreni-sezony/

Otevření
turistické sezony 2011
České Švýcarsko 16.–17. 4. 2011
Vydejte se za zážitky v Českém Švýcarsku
 Pravčická brána – otevření naučné stezky

 Janovský trhák - cyklistická časovka do vrchu

 Tramvají do skal - výlet s průvodcem

 Parníkem a raftem do Českého Švýcarska

 Zvýhodněné vstupné na turistické atraktivity

Více informací na
www.ceskesvycarsko.cz »

1+1zdarma

Europäische Union. Europäischer Fonds für
regionale Entwicklung: Investition in Ihre
Zukunft / Evropská unie. Evropský fond pro
regionální rozvoj: Investice do vaší budoucnosti

Ahoj sousede. Hallo Nachbar.
2007-2013. www.ziel3-cil3.eu

Slavnost oskoruší
XX..ro ník prob!hne 30. dubna 2011

v sále obecního domu ve Tvarožné Lhot!
od 13,00 hodin.

X. ro níkbudevyvrcholenímdeseti letprácenazáchran!apropagacivzácnýchd"evina
aoskorušízvlášt! !!!

P"ihláškydovýstavasout!ží,návrhynositel#,nabídkypochutin,p"íjemvzork#
oskorušovýchpálenekaostatníchdestilát#budeprobíhatdo2.dubna2011.

Degustacevzork prob!hne15.4.2011od17.00vODTvarožnáLhota.
Za každý vzorek 0,5 l oskorušovice: vstup volný, pam!tní láhev, katalog a koštova"ka.

Kontakt mobil: 724 162 265; e-mail: hrdousek@c-box.cz  i info@tvarozna-lhota.net
http://www.tvarozna-lhota.net

“Romantici sází r#že, správní chlapi oskoruše“
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Do Programu podpora obnovy a rozvoje
venkova ministerstva pro místní rozvoj (PO-
RV MMR 2011) se přihlásilo 1322 žadatelů.
Souhrnný požadavek je 378,598 milionů Kč.
V loňském roce se přihlásilo 745 žadatelů,
kteří požadovali 199,358 milionů Kč. Letos je
tedy více než dvojnásobný nárůst žádostí.
Loni bylo přitom podpořeno 532 projektů za
148 milionů. Úspěšnost činila 71 %, tzn., že
29 % žadatelů neuspělo. V případě, že v le-
tošním roce bude rozdělena stejná suma, vy-
jde naprázdno až 60% žadatelů.

Nejvíce žadatelů je v dotačním titulu 2 na
Podporu zapojení dětí a mládeže do komu-
nitního života v obci – 871 (loni jich bylo 437),
kteří chtějí 267 milionů (loni 109 milionů).
Nejvíce žadatelů je ze Středočeského kraje, Ji-
homoravského kraje, Vysočiny a Ústeckého
kraje.

Žadatelé PORV MMR 2011 podle krajů v DT 2-4:

Žadatelé PORV MMR 2011 podle dotačních titulů: 2011 Srovnání: POV MMR 2010
Dotační program Počet žádostí Celkem žádáno (v tis. Kč) Žádostí Žádáno Podpořeno Ve výši
DT1: Podpora vítězů soutěže Vesnice roku 66 39.773.235 55 40,7 mil. 55 39 mil.
DT2: Podpora zapojení dětí a mládeže do komunitního života v obci 871 267.132.628 437 109 mil. 298 74 mil.
DT3: Podpora spolupráce obcí na obnově a rozvoji venkova 70 9.948.643 57 8,9 mil. 41 6,3 mil.
DT4: Podpora obnovy drobných sakrálních staveb v obci 308 59.330.861 188 37,3 mil. 132 26 mil.
DT5: Podpora zapojení romské komunity do života obce a společnosti 7 2.412.881 8 3,4 mil. 6 2,4 mil.
CELKEM 1322 378.598.248 745 199,3 mil. 532 148

Kraj DT2 – Děti a mládež DT3 – Spolupráce v regionech DT4 – Sakrální stavby
Počet
žadatelů

Žádaná dotace
(v mil Kč)

Počet
žadatelů

Žádaná dotace
(v mil Kč)

Počet
žadatelů

Žádaná dotace
(v mil Kč)

Jihočeský 71 22.020.476 8 1.247.000 33 5.900.784
Jihomoravský 95 29.071.959 8 1.251.750 37 6.148.259
Karlovarský 23 10.228.704 3 282.132 2 584.219
Královéhradecký 30 8.298.079 5 717.280 15 2.877.010
Liberecký 52 12.769.504 3 510.000 15 3.108.852
Moravskoslezský 51 17.555.424 2 397.000 14 3.557.657
Olomoucký 82 25.548.656 6 826.055 30 4.678.339
Pardubický 48 13.338.064 2 173.985 9 2.356.242
Plzeňský 56 17.489.599 4 431.535 9 2.328.280
Středočeský 116 32.787.583 8 767.916 62 9.989.995
Ústecký 91 28.606.088 0 0 23 5.736.561
Vysočina 93 29.118.408 2 399.000 29 6.447.800
Zlínský 63 20.300.095 19 2.944.990 30 5.616.863
CELKEM 871 267.132.628 70 9.948.643 308 59.330.861

Podpora obnovy a rozvoje venkova: Přihlásilo se 1322
projektů ve výši 379 milionů. Dvakrát více než loni
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Zajímavostí je DT3, kde si podalo projekt 19 žadatelů ze Zlínského kraje, což je velký
odstup oproti ostatním krajům. V DT4 je opět nejvíce žádostí ze Středočeského kraje ná-
sledovaného Vysočinou a Jihomoravským krajem. TSu

Více informací: http://www.mmr.cz/Regionalni-politika/Programy-Dotace/Podpora--
rozvoje-regionu-v-roce--2011/Podpora-obnovy-a-rozvoje-venkova

Ve 12. kole PRV jsou podány žádosti
za téměř dvě miliardy. V kulturním
dědictví bude uspokojena větší polovina

Ve 12. kole PRV podali žadatelé 1599 žádostí za téměř dvě miliardy korun, přesněji
za 1.979.871.194 Kč. Zatímco opatření IV.1.2. na realizaci místní rozvojové strategie
znamená podporu 570 projektů již vybraných místními akčními skupinami ve výši 279
milionů korun, v ostatních opatřeních je převis. Například v opatření III.2.2. na ochra-
nu a rozvoj kulturního dědictví venkova je podáno 284 žádostí za 679,3 milionu korun,
přičemž MZe alokovalo pro toto opatření 473 milionů Kč. Převis je tedy 44%, zatímco
uspokojeno bude 56% žadatelů. V opatřeních I.1.3. (Přidávání hodnoty zemědělským
a potravinářským produktům/ Spolupráce při vývoji nových produktů, postupů a tech-
nologií v potravinářství) a I.3.2. Zahájení činnosti mladých zemědělců je převis daleko
větší. (V tomto opatření jsou žádosti za 804 milionů, zatímco k dispozici je 230 milionů.)

TSu

Vyhlášena nová výzva
v programu LIFE+

Evropská komise vyhlásila novou výzvu
k předkládání projektů, které mají být finan-
covány v rámci evropského fondu pro ochra-
nu životního prostředí, programu LIFE+. Před-
kladatelé budou moci zasílat projekty spada-
jící do jedné ze tří složek programu: příroda
a biologická rozmanitost, politika a správa
v oblasti životního prostředí a informova-
nost a komunikace.

Financování projektů v rámci programu
LIFE+ je realizováno na základě víceletých
centrálních programů, které určují zásadní
cíle, priority, oblasti a typy činností, ale také
očekávané výsledky a případnou maximální
míru dofinancování. Žádosti se předkládají
na národní kontaktní místo, kterým je Mi-
nisterstvo životního prostředí, jsou však po-
suzovány na evropské úrovni, kde probíhá
také výběr projektů.

Celkem je k dispozici 267 milionů EUR ve
formě spolufinancování dohod o grantech.
Pro ČR byla v roce 2011 vyčleněna indika-
tivní alokace ve výši cca 5,7 milionů EUR.
Konečný termín pro předkládání projekto-
vých návrhů národnímu kontaktnímu místu
je 18. července 2011.

V České republice již byly v rámci části LI-
FE+ Příroda a biologická rozmanitost schvá-
leny dva projekty. Představují celkovou in-
vestici ve výši 8,5 milionů, na něž Evropská
unie přispěje 4,3 miliony.

Cílem prvního projektu, který startuje
v lednu 2011, je přispět k zachování teplo-
milných stanovišť a druhů v Lounském stře-
dohoří a jejich uvedení do příznivého stavu
z hlediska ochrany. Tento projekt bude pro-
bíhat přibližně 5,5 let. Cílem druhého pro-
jektu, který byl také spuštěn v lednu 2011
a má probíhat čtyři roky, je zavést, testovat
a podporovat patchworkový management
pro zachování cílových druhů motýlů. Oba
projekty bude zajišťovat Agentura ochrany
přírody a krajiny České republiky.

Zdroj:Finance.cz

Jihomoravský kraj podporuje
návrat českých vědců ze zahraničí

Grantový program Somopro přilákal do Brna ze světových univerzit již 26 odborníků.
Jihomoravský kraj rozdělí mezi špičkové a mezinárodně uznávané vědce formou gran-

tů sto milionů korun. Na program Somopro kraj vyhradil ze své pokladny šedesát milio-
nů korun a na zbývajících čtyřicet získal dotace z fondů EU.

Cílem regionálního grantového programu – SoMoPro je podpora přílivu zahraničních
vědců a reintegrace českých vědců do Jihomoravského kraje. Příchod českých a zahra-
ničních zkušených vědců povede ke zkvalitnění stávajícího výzkumu a k dalšímu rozvoji
i motivaci mladých vědců v Jihomoravském kraji. Tento program pak především přispěje
ke zvýšení inovačního potenciálu regionu.

Do Brna se zatím na štědré granty nechalo zlákat 26 vědců. Ty vybírala mezinárodní
vědecká komise, která posuzovala celkem 61 badatelských záměrů. Jde o devatenáct ci-
zinců a sedm Čechů, kteří před lety odjeli za kariérou do ciziny.

Po třinácti letech v USA se tak vrací například chemik Kamil Paruch, který se zabývá
hledáním nových léků pro léčbu rakoviny. Ze Singapuru se po sedmi letech vrací také fy-
zik Jan Čížek, který v Asii zkoumal u nás zatím zcela neznámé typy nanotechnologií.

Pro Jihomoravský kraj je získání špičkových vědců obrovským přínosem. Ze šestadva-
ceti vědců jich osmnáct pochází z univerzit, které světové žebříčky řadí mezi dvacet nej-
lepších. Někteří vědci již v Brně sestavili vědecké týmy, na které se nabalují další místní
badatelé.

Grantový program – SoMoPro je plánován na období 4 let a končí v roce 2013. Proto
již nyní kraj žádá Evropskou unii o další prostředky, které mají umožnit pokračování pro-
jektu. Do výstavby nových vědeckých center a vybavení laboratoří v Jihomoravském kra-
je totiž směřují investice v celkovém objemu 17 miliard korun, pro které budou potřeba
další špičkoví vědci. Zdroj: Ihned.cz

Pozn.: opatření I.3.2. bylo registrováno od 17. 2. do 2. 3. 2011

Ihned.cz
http://www.mmr.cz/Regionalni-politika/Programy-Dotace/Podpora-rozvoje-regionu-v-roce--2011/Podpora-obnovy-a-rozvoje-venkova
http://www.mmr.cz/Regionalni-politika/Programy-Dotace/Podpora-rozvoje-regionu-v-roce--2011/Podpora-obnovy-a-rozvoje-venkova
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Z evropských fondů
loni získali podnikatelé
7 miliard korun

Největší zájem byl o podporu na úspory
energie, rozjezd podnikání nebo na vyba-
vení podniku informačními technologiemi.

V rámci Operačního programu Podniká-
ní a inovace si již české firmy od roku 2007
do konce února 2011 rozdělily celkem 17,2
miliardy korun.

Cílem Ministerstva průmyslu a obchodu
ČR a agentury CzechInvest je podpořit co
nejvíce kvalitních projektů českých podni-
katelů. Do budoucna chce proto minister-
stvo ještě více zkrátit dobu potřebnou pro
vyřízení žádostí, omezit byrokracii a zrychlit
vyplácení už přislíbených dotací.

Loni přijala Agentura pro podporu pod-
nikání a investic CzechInvest celkem 2 903
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plných žádostí o dotace. Úspěšní žadatelé
v nich získali na podporu svých projektů cel-
kem 7 miliard korun.

Podle statistik agentury CzechInvest se
počet žádostí o podporu vloni prudce zvý-
šil. Vysoký počet podaných žádostí v roce
2010 ovlivnilo především to, že Ministerstvo
průmyslu a obchodu otevřelo téměř všech-
ny dotační programy v rámci Operačního
programu. Zájem byl především o programy
Eko-energie, ICT v podnicích a Rozvoj.

Nejúspěšnějším byl program Eko-energie.
Ten se zaměřuje na podporu projektů ener-
getických úspor a využívání alternativních
zdrojů energie. V rámci tohoto programu by-
lo přijato celkem 652 plných žádostí o pod-
poru. Velký zájem byl také o program Roz-
voj, který pomáhá začínajícím firmám v hos-
podářsky slabých regionech pořídit potřebné
stroje a zařízení. Zde ministerstvo zaregistro-
valo celkem 590 žádostí.

V loňském roce přišlo nejvíce plných žá-
dostí z Jihomoravského kraje. Přijato bylo
443 žádostí v hodnotě 4,1 miliardy Kč. Ná-
sledovali podnikatelé z Moravskoslezského
kraje, kteří podali 431 žádostí, v nichž žá-
dali o bezmála 5 miliard korun. Velký zájem
o dotace měli i podnikatelé ze Zlínského kra-
je. Ti předložili celkem 345 plných žádostí
v hodnotě 2,9 miliardy Kč.

V letošním roce chce Ministerstvo prů-
myslu a obchodu ČR zajistit vyplacení dalších
minimálně deseti miliard korun. Rok 2011 je
totiž s velkou pravděpodobností posledním
rokem, kdy budou mít podnikatelé ještě pří-
ležitost podávat žádosti o podporu ve větši-
ně programů. Další vlna dotací pak přijde až
v rámci programovacího období 2014–2020,
pro kterou již ale bude celková částka vyhra-
zená na dotace výrazně menší.

Zdroj: CzechInvest

Dotační podmínky se po
roce 2013 výrazně změní

České regiony po roce 2013 získají z Ev-
ropské unie výrazně méně finančních pro-
středků, než tomu bylo doposud. Z evrop-
ských fondů bude možné v ideálním přípa-
dě čerpat 70 procent současného objemu.
V dalším programovacím období bude kla-
den důraz na měřitelnost výstupů, výsledků
a na kvalitu podpořených záměrů.

V následujícím programovacím období bu-
de potřeba postupně se odpoutat od závi-
slosti na evropských finančních zdrojích a vy-
užívat vlastní, resp. národní prostředky. Pro
budoucí nastavení programovacího období
bude nutné přejít od naprostého dotačního
financování ke kombinaci dotací s revolvingo-
vými nástroji. Při nastavování nových pravidel
již také nebude možné zaměřovat se pouze
na infrastrukturní projekty a vybavenost úze-
mí, ale bude potřeba zaměřit se na ekono-
mický růst a inovace.

Ekonomická vyspělost regionů by se v příš-
tím programovacím období měla měřit podle
takzvaného indexu konkurenceschopnosti.
Důraz bude kladen na měřitelnost výstupů
a výsledků a také na kvalitu podpořených zá-
měrů. Vyplývá to z dokumentu, který zveřej-
nila Evropská komise v páté kohezní zprávě.

Jedná se o dokument, který mapuje bu-
doucí podobu kohezní politiky Evropské unie
v členských zemích po roce 2013. Ze zprávy
vyplývá, že hodnota indexu konkurences-
chopnosti je v České republice nejnižší v se-
verních a východních regionech. Lépe je na
tom jih a střední Čechy, nejlépe pak Praha.

Čím méně rozvinutý region, tím více pe-
něz by měl po roce 2013 dostat na základní
infrastrukturu. Rozvinuté regiony by se zas
měly více zaměřit na vědecké inovace a zvy-
šování ekonomické efektivity.

Zdroj: ROP Střední Morava
(rr-strednimorava.cz)

rr-strednimorava.cz
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Kontakty na předsednictvo SPOV
platné od 4. 12. 2008, aktuální k 4. 1. 2009

•
předseda

Mgr. Eduard Kavala
OÚ Bělotín, 753 64 Bělotín 151
tel. 581 612 100, 602 514 347
veškerou poštu, týkající se SPOV,

posílejte výhradně na spov@belotin.cz
•

místopředseda
Jiří Žák

senátor PČR
Valdštejnské náměstí 17/4, 118 01 Praha 1

tel. 602 703 950
zakj@senat.cz

•
místopředseda

JUDr. Radan Večerka
SPOV Karlovarského kraje

nám. Dr. Milady Horákové č. 2,
360 01 Karlovy Vary

tel.+fax 353 223 611
radan.vecerka@seznam.cz

•
Ing. arch. Jan Florian

Štěpánkova 106, 537 01 Chrudim
tel. 733 607 513

ing.florian@gmail.com
•

Pavel Hroch
398 55 Kovářov 63
tel. 382 594 218

hroch20@quick.cz
•

Miroslav Kovařík
OÚ Modrá, 687 06 Modrá

tel. 572 571 180, 603 251 539
modra@uh.cz

•
Mgr. Petr Kulíšek

KO SPOV Královéhradeckého kraje
517 41 Kostelecké Horky 25

tel. 775 044 201
petr@krajiny.cz

•
Stanislav Rampas
337 01 Ejpovice 61
tel. 724 022 313

strampas@quick.cz
•

František Winter
Na Holbě 491, 788 33 Hanušovice

tel. 602 533 707
f.winter@atlas.cz

•
Členové předsednictva volení orgány kraj-
ských organizací SPOV (§ 8 stanov SPOV):

Ing. Luboš Peterka
Maltézské nám.82, 378 31 Radomyšl

tel. 383 392 255
radomysl@email.cz

•
Jihomoravský kraj

PaedDr. Zdeněk Peša
nám. Míru 20, 979 74 0lešnice
tel. 516463296, 603 816 152

starosta@olesnice.cz
•

Královéhradecký kraj
Martina Berdychová
508 01 Holovousy 39

tel. 493 691 538, 724 164 674
ou@holovousy.cz

VÝBOR NS MAS ČR
•

PŘEDSEDA
Bc. František Winter

Olomoucký kraj
MAS Horní Pomoraví
f.winter@nsmascr.cz
+420 602 533 707

•
MÍSTOPŘEDSEDOVÉ

PhDr. Jitka Doubnerová
Liberecký kraj
MAS Frýdlantsko

j.doubnerova@nsmascr.cz
+420 774 678 033

•
Jan Florian

Plzeňský kraj
MAS Český západ – místní partnerství

j.florian@nsmascr.cz
+420 777 870 202

•
ČLENOVÉ VÝBORU
Bc. Jiřina Karasová

Jihočeský kraj
MAS Strakonicko

lag.strakonicko@seznam.cz
+420 606 349 724

•
Vladimír Haš

Středočeský kraj
MAS Říčansko

manager@ricansko.eu
+420 774 097 757

•
PhDr. Petr Sušanka
Karlovarský kraj

MAS Vladař
petr.susanka@valec.cz

+420 608 231 314
•

Mgr. Petr Liška
Ústecký kraj

MAS České středohoří
starosta@malezernoseky.cz

+420 724 155 360
•

Mgr. Petr Kulíšek
Královéhradecký kraj

MAS NAD ORLICÍ
petr.kulisek@nadorlici.cz

+420 604 201 113
•

Mgr. Ladislav Effenberk
Pardubický kraj

MAS Holicko
effenberk@mestoholice.cz

+420 606 660 204
•

Ing. Jozef Jančo
Jihomoravský kraj
MAS Moravský kras
masmk@seznam.cz
+420 603 268 562

•
Jana Bujáková

Zlínský kraj
MAS Horňácko-Ostrožsko
mikroregion@ostrozsko.cz

+420 724 503 950
•

Jakub Černý
Vysočina
MAS Šipka

kuba.cerny@seznam.cz
+420 775 343 580

Ing. Jiří Krist
Moravskoslezský kraj

MAS Opavsko
jiri.krist@ekotoxa.cz
+420 724 790 088

•
NÁHRADNÍCI VÝBORU
RNDr. Zuzana Guthová

MAS Sdružení Růže
guthova@cb.gin.cz, +420 724 643 050

Radomír Dvořák
MAS Rakovnicko

mas@rakovnicko.info, +420 606 668 974
Mgr. Jan Martínek

MAS Ekoregionu Uhlava
jan.martinek@cpkp.cz, +420 777 793 728

František Neuwirth
MAS Krušné Hory

mas_khz@volny.cz, +420 737 511 164
Ing Jan Bittner

MAS Serviso
serviso@tiscali.cz, +420 606 348 462

Ing. Jiří Sameš
MAS Podještědí

agro-bila@volny.cz, +420 724 264 242
Aleš Lahoda

MAS Hornolidečska
lahoda@mashornolidecska.cz

+420 604 628 026
Jana Bitnerová

MAS Společná Cidlina
janab@spolecnacidlina.cz

+420 739 065 778
Anna Čárková

MAS Kyj. Slov v pohybu
annacarkova@centrum.cz

+420 774 664 698
Jaroslava Hájková
MAS Havlíčkův kraj

hajkova@havlickuvkraj.cz
+420 774 420 913

Mgr. Dominika Doláková
MAS Obč. pro r. venkova

info@arsra.cz, +420 774 415 157
Ing. Pavel Kolář
MAS Nízký Jeseník

masnj@seznam.cz, +420 775 295 599
Pavel Vrátil

MAS Region Kunětické hory
pavel.vratil@zeas.cz, +420 606 660 229

•
KONTROLNÍ KOMISE

PŘEDSEDA
Jindřich Tollinger

MAS Střední Povltaví
tollinger@tollmi.cz
+420 731 603 603

•
ČLENOVÉ

Mgr. Galina Čermáková
MAS Vyhlídky

agconsult@seznam.cz
+420 724 068 686

•
Ing. Petr Brandl

MAS Aktivios
pbrandl@volny.cz

+420 721 747 966
•

Ing. Vít Hrdoušek
MAS Strážnicko

hrdousek@c-box.cz
+420 724 162 265

•
Julie Zendulková

MAS Moravská cesta
julie.zendulkova@moravska-cesta.cz

+420 724 111 510
•

Tajemnice NS MAS ČR
Ing. Eva Hamplová

MAS Šluknovsko
e.hamplova@seznam.cz
tel.: +420 602 490 840

•
www.nsmascr.cz

Liberecký kraj
Jindřich Kvapil

468 22 Koberovy 140
tel. 483 389 346, 603 980 970

starosta@koberovy.cz
•

Moravskoslezský kraj
Bc. Jan Tomiczek

739 93 Třanovice 250
tel: 558 496 929; 602 857 528

starosta@tranovice.cz
•

Olomoucký kraj
Otakar Hlaváč

Masarykova náves 213, 783 73 Grygov
tel. 773 912 121

spovok@seznam.cz
•

Pardubický kraj
Ing. Jiří Kosel

533 75 Horní Ředice 101
tel. 466 681 966

obec@horniredice.cz
•

Plzeňský kraj
MUDr. Tamara Salcmanová

332 11 Hradec 133
tel. 377 423 630

salcmanova@volny.cz
•

Středočeský kraj
Radomír Hanačík

Horní 74, 267 12 Loděnice-Jánská
tel. 723 787 653

spov.sk@gmail.com
•

Ústecký kraj
Václav Tyl

Na průhonu 270, 413 01 Vědomice
tel. 602 483 423

starosta@vedomice.cz
•

Vysočina
Zdena Švaříčková

Nová 473, 588 22 Luka nad Jihlavou
tel. 731 165 239, 567 219 601
svarickovazdenka@seznam.cz

•
Zlínský kraj

Bohumil Škarpich
768 61 Rusava 248

tel. 573 917 626, 777 219 021
obec@rusava.cz

•
Revizní komise:

Jaroslav Knap
OÚ Mořice, 798 28 Mořice 68

tel. 774 431 136
obec@morice.cz

•
Ing. Ludmila Krušková

Větrovcova 7, 140 00 Praha 4
tel. 603 233 003

kruskova@volny.cz
•

Jana Vaníčková
790 84 Hradec-Nová Ves 111

602 512 544
vanickova.47@seznam.cz

•
Redaktor:
Tomáš Šulák

751 25 Veselíčko 196
tel. 775 949 142

tomas.sulak@smarv.cz
•

Tajemnice:
Ing. Marcela Harnová

Slaměníkova 37, 751 11 Radslavice
tel. 737 520 886

harnova.marcela@tiscali.cz
•

www.spov.org
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